

សេចក្តីស្នើសុំស្នាក់នៅសាលា

ភាគ ទី ៣



សុតន្តប្រិជ្ជា ឥន្ទ

១៨៨៨ - ១៩២៤

ទ្រៀងសត្វកន្លងនិងគង្គក់អ្នកប្រទ្រុញ

មួយទៀតអ្នកមានបញ្ហាទំនំ តតបសេចក្តីយកឈ្នះវិញក៏មាន ដូចនិទាន សត្វកន្លងតតបនិងពាក្យគង្គក់នោះឯង។

មានសត្វកន្លង១ ហើសក្រែកបកេសនផ្កានាកណ្តាលផ្លូវ បានយល់ គង្គក់១លោតទៅខាងគុម្ពផ្កា ទើបសួរថា "បងគង្គក់ បងឯងទៅ ឯណា?" ។ គង្គក់ជាសត្វអ្នកប្រទ្រុញ គិតថា អញនឹងប្រាប់គតិទេនេះឲ្យ កន្លងកោតខ្លាចអញ គិតហើយទើបប្រាប់ថា "យើងទៅកាន់ មហាស្រះឯទីព្រៃហេមពាន្ត ដើម្បីនឹងទៅចង់ស្រី, អើកន្លងឯង កោតយើងឬទេហេះ?" ។

ឯកន្លងតបថា "បងឯងអាចទៅដល់ឬ? ទីព្រៃហេមពាន្តនោះ ឆ្ងាយម្ល៉េះ" ។ "ឱ! យើងទៅវិលល្ងាចផងណាកន្លង ឯងសង្រួយអ្វី ឬទ្ធិយើងនេះ, អើខ្លួនចៅឯង តើធ្វើអ្វីនៅនេះ សូន្យដឹងឲ្យ នោះ?" ។

កន្លងបានឱកាសក៏តបថា "យើងហើសក្រែកបកេសនផ្កានាកណ្តាលផ្លូវ ណាបងគង្គក់" ។ "ឱ! ឯងហើសក្រែកបកេសនផ្កានាកណ្តាលផ្លូវនោះធំ ម្ល៉េះបានឬ?" ។ "អើយើងហើសក្រែកបកេសនផ្កានាកណ្តាលផ្លូវ ទើបបាន៧ជុំផង ណាបងគង្គក់, បងឯងខ្លាចឬទ្ធិយើងឬទេ?" ។

ឯគង្គក់នោះក៏តបកាត់ទ្រៀងថា "ខ្លោចអាងឯស្លាប១សុញ្ញទេ នៅអ្នកភរថាហើសក្រែកបកេសនផ្កានាកណ្តាលផ្លូវនោះ ទើបបាន អាណាទៅជឿឯងបាន" ។

ឯកន្លងក៏តបថា "ខ្លោចអាងឯដើងខ្លី១សុញ្ញទេក៏អ្នកភរថា ឯងទៅដល់ទីព្រៃហេមពាន្ត វិលល្ងាចវិញបាន អាណាទៅជឿឯង បាន" ។ គង្គក់ក៏ទាល់យប់នៅ អស់សេចក្តីតែប៉ុណ្ណោះ ។

ទ្រៀងធនញ្ជ័យ បណ្ឌិតនិងអ្នកប្រាជ្ញកោះលង្កា

មានអ្នកប្រាជ្ញមួយទៀតបញ្ហាយ៉ាងល្អិត និមិត្តតែយើញអា កាតខាងក្រៅចេញមក ក៏អាចដឹងអាចំបញ្ហាមនុស្សនោះបាន ដូចនិទានចៅធនញ្ជ័យបណ្ឌិត កាលអ្នកប្រាជ្ញកោះលង្កាទើប គេ ចូលមកក្នុងព្រះនគរចោទនកអ្នកប្រាជ្ញនោះ សេចក្តីថា កាល ណោះព្រះចៅក្រុងកោះលង្កា មានព្រះរាជាសាវដល់មកព្រះ ចៅក្រុងស្រីអយុធ្យាថា ឲ្យទើសនកអ្នកប្រាជ្ញ អាចមានបញ្ហា ដឹងលោកិយលោកាទីប្របាលិភាសាឬឆ្លើយអាចំ បញ្ហាក្នុងក្រៅ បាន និងតតាំងនិងអ្នកប្រាជ្ញកោះលង្កា។ ឯព្រះចៅក្រុងស្រីអយុ ធ្យា ក៏ដាក់ភ្នាក់ងារនោះ ឲ្យធនញ្ជ័យទទួលចោទឆ្លើយ តនិង អ្នកប្រាជ្ញក្រុងលង្កាទើបចៅធនញ្ជ័យទទួលភ្នាក់ងារចេញមក

ចាត់ចែង ឲ្យចៅភ្នាក់ងារកាត់ក្តានតូចធំ យកសំពត់រុំបន្តិចជាតម្លៃ
បានច្រើន ហើយឲ្យដាក់ក្នុងទូ ចារឹកចំណងជើងប្រាប់ឈ្មោះទម្ងន់
នោះទើប្តូរទៅទីទេពៗ ។

ឯអ្នកប្រាជ្ញកោះលក្ខា មកដល់បានចូលទៅមើល ក្នុងមន្ទីរហោ
ទើបតែឃើញ បានឃើញតម្លៃចៅធនញ្ជីយច្រើនដូច្នោះ ក៏នឹកខ្លាច
នឹករអាចិត្តគិតថា ស្រុកគេនេះមានតម្លៃច្រើនណាស់ ឯឯនឹង
លេងខាងជើងតម្លៃនោះយល់ជាមិនឃ្លោះអ្នកប្រាជ្ញស្រុកអាយនេះ
ទេ បើដូច្នោះត្រូវលេងខាងបញ្ហាក្រៅទៅទៀត គិតហើយក៏ចេ
ញមកពហោទើបតែនោះ ហើយឲ្យទូលព្រះចៅក្រុងស្រីអយុធ្យា
ថា ឲ្យស្តេចចាត់អ្នកប្រាជ្ញមកចោទឆ្លើយគ្នាជាបញ្ហាទៅហោ
ក្រៅនៅទោងក្រៅ ក្នុងទេវលានេះ ។ ឯព្រះចៅស្រីអយុធ្យា ក៏
ឲ្យចៅធនញ្ជីយក៏ចេញទៅតទល់នឹងគេទោងក្រៅ ។ ចៅធន
ញ្ជីយក៏ទទួលអាជ្ញាចេញទៅទីទោងប្រជុំជន នឹងចោទឆ្លើយ
បញ្ហានោះ ។ ឯព្រះចៅស្រីអយុធ្យា កាលធនញ្ជីយចេញទៅ
តទល់នាទោងក្រៅនោះ ស្តេចចង់ប្រជាបអាថ៌សេចក្តីបញ្ហាជា
ឆាប់ទើបត្រាស់ប្រើអមាត្យម្នាក់ឲ្យទៅស្តាប់បញ្ហា ។ ឯអមាត្យ
នោះទៅរង់ចាំស្តាប់មើលជាអ្នកប្រាជ្ញខាងណាថាដូចម្តេចខ្លះ

ចោទឆ្លើយគ្នា តើយ៉ាងណាខ្លះ ។ ឯអ្នកប្រាជ្ញទាំងពីរខាង ដល់
ពេលក៏ឡើងប្រជុំចោទឆ្លើយគ្នាតាមសញ្ញា អ្នកប្រាជ្ញលក្ខា ជា
អ្នកចោទ កាលចោទនោះប្រើបញ្ហាគ គឺលើកទីដំបូងទាំងពីរខ័ង
ឱ្យបដិសីញ ហើយបញ្ហាទៅចៅធនញ្ជីយឲ្យទាយ ។

ឯចៅធនញ្ជីយ ឃើញហើយ ក៏លើកភ្នំទីដំបូង បញ្ហាទៅ
សីញ្ញា ឯអ្នកប្រាជ្ញលក្ខាក៏ចូលចិត្តថាធនញ្ជីយទាយត្រូវហើយ ទើ
បលើកប្រមាមទីដំបូង ឡើងបញ្ហាទៅទៀត ចៅធនញ្ជីយក៏
លើកប្រមាមទីដំបូងអស់ឡើង ហើយលោះថយប្រមាមកូនទីដំបូង
ចេញ អ្នកប្រាជ្ញលក្ខាក៏ចូលចិត្តបានក្នុងបញ្ហានោះ ទើបឲ្យ
វាយគង ឈ្មោះគោះភេរីហោ ឲ្យសព្វសាធុកានដល់ធនញ្ជីយ
មានសេចក្តីកោតខ្លាចបញ្ហាធនញ្ជីយ មិនអាចដើម្បីនឹងចោទ
អាថ៌បញ្ហាទៅទៀតឡើយ ។

ឯអមាត្យម្នាក់ ទើបស្តេចប្រើឲ្យទៅចាំស្តាប់មើលអាថ៌
បញ្ហានោះ លុះឃើញអ្នកប្រាជ្ញទាំងពីរចោទឆ្លើយគ្នា ទើបនឹង
ទីដំបូងទៅសីញ្ញាទៅមកដូច្នោះ មិនចូលចិត្តសេចក្តីថាជាអ្វី ចង់ដឹង
សេចក្តីណាស់នឹងអាលវត់ទៅក្រាបទូលព្រះចៅទីផែនដីឲ្យប្រជាប
មុន យកក្តីភាវ័មុនគេ លុះឃើញចៅធនញ្ជីយដើរចេញមក ក៏

សាកសួរថា "ទើងធនញ្ជីយ, ទើងបញ្ហាទើងសអ្នកប្រាជ្ញលក្ខណ៍ក
ទើងឱបវង់ជុំវិញនោះ តើអធិប្បាយសេចក្តីដូចម្តេច? ឯខាងអ្នក
ឯកលើកកំភួនទើងតទៅនោះ តើមានសេចក្តីដូចម្តេច? មួយទៀត
ខាងគេលើកប្រមាមទើង១បញ្ហាមក, ខាងអ្នកឯងលើកប្រមាមទើង
ទាំង៥ តទៅគេវិញនោះ តើអធិប្បាយសេចក្តីដូចម្តេច?"

ឯធនញ្ជីយ បានឮអមាត្យនោះសួរអាចំដូច្នោះក៏យល់សេចក្តី
ថា ចៅនេះបើបានដឹងអាចំបញ្ហានេះហើយគង់នឹងទៅក្រាបទូល
យកគាប់ មុនអញ្ញាមិនខានបើដូច្នោះ អញ្ជឹងប្រាប់ឲ្យខុសអំពី
អាចំបញ្ហានេះចេញឲ្យបានក្តីខ្មាសនាកណ្តាលជំនុំព្រះចៅជាម្ចា
ស់ គិតហើយធនញ្ជីយក៏ប្រាប់ទៅថា "ឯអ្នកប្រាជ្ញលក្ខណ៍ក
ទើងជុំវិញនោះ គឺគេសួរយើងថាអត្រត១ តើត្រូវបានត្រឹមប៉ុន្មាន?
យើងលើកកំភួនទើងប្រាប់ទៅនោះ គឺថាបានត្រឹម១ ឆ្នាំគេ
លើកចង្កុលទើងទ្បើងទ្បើង គឺគេសួរថា ត្រឹម១ បើធ្វើជាច្បាប់
ត តើបានប៉ុន្មានចំនែក? យើងលើកប្រមាមទើងទាំង៥ បញ្ហា
ទៅវិញនោះ គឺថាបាន៥ ចំនែក"សេចក្តីយ៉ាងនេះឯងចូរចូល
ចិត្តចុះ"។

ឯអមាត្យនោះជាមនុស្សឥតសតិបញ្ញា នឹងត្រិះរិះឲ្យស្តីតស្តី

ត្រាន់ទើងព្រះចៅធនញ្ជីយប្រាប់ដូច្នោះហើយក៏វត្តិម្នាចូលទៅកា
ន់ព្រះរាជទោស័យ។ ឯព្រះចៅទើងនឹកយល់ហើយក៏ត្រាស់សួរថា
"ម្តេចទៅវិញ អ្នកប្រាជ្ញយើង តើស្វិនិងគេបានឬទេ? មួយសោ
តបញ្ហាទើងសេចក្តីចោទឆ្លើយគ្នានោះ តើមានសេចក្តីយ៉ាងណា
ខ្លះ? ។ ឯអមាត្យនោះក៏ក្រាបទូលអាចំបញ្ហាតាមពាក្យធនញ្ជីយ
ប្រាប់នោះ សព្វប្រកាស។ ឯបរមក្សត្រាធិបតី បានស្តាប់ពាក្យ
អមាត្យនោះទូលដូច្នោះហើយ ក៏ត្រាស់ថា "បញ្ហាអ្វីនិយាយពី
អត្រត១ត្រឹមធ្វើច្បាប់គេជាដូចជាប្រដៅកូនក្មេង វាចោទគ្នា
សេចក្តីដូច្នោះ ក៏ឯអ្នកប្រាជ្ញកោះលក្ខណ៍នោះស្បីថាខ្លួនចេះដឹងក្នុង
គម្ពីរសាស្ត្របាលី ដឹងហេតុលោកិយលោកា គួរតែសម្តែងពិត
លោកប្បត្តិធម៌ ជាអាចំសុខុមគម្ពីរភាពនោះ ទើបគួរសមជា
អ្នកប្រាជ្ញរាជបណ្ឌិតបាន នេះហេតុអ្វី ទៅយកទើងអត្រត១
មកចងជាបញ្ហាចោទឆ្លើយគ្នាយ៉ាងនេះ, ទើងអមាត្យ បញ្ហានោះ
ក្រែងមិនដូចឯងយកមកសម្តែងនេះទេដឹង?"

អមាត្យទូលថា "ពិតទើមន ព្រោះបានសាកសួរផ្ទាល់នឹងធនញ្ជី
យនោះប្រាកដហើយ"។ ឯចៅធនញ្ជីយកាលសម្រេចកិច្ចចោទ
ឆ្លើយនោះហើយ ក៏ទ្បើបអាត្មា ចូលទៅគាល់មហាក្សត្រនាបុត្រ

ព្រះរាជទោសៗ

ឯមហាក្សត្រធិបតី យល់ថាធនញ្ជ័យមកគាល់ព្រះអង្គដូច្នោះ
 ក៏ត្រាស់សួរថា "អើ ធនញ្ជ័យ ឡើយ បញ្ហាទីដល់អ្នកប្រាជ្ញលក្ខ
 តេឱ្យបង់ទិដ ហើយចៅឯងលើកកំភួនទីដតតបទៅវិញនោះ
 មានអាថ៌សេចក្តីដូចម្តេច? មួយទៀត ខាងគេលើកប្រមាមទីដ១
 ឡើយហើយចៅឯងលើកប្រមាមទីដទាំង៥ តតបទៅវិញនោះ
 តើមានសេចក្តីដូចម្តេច? ចូរចៅអធិប្បាយទៅមើល! ។ ឯធន
 ញ្ជ័យក៏អធិប្បាយថ្វាយសេចក្តីថា "អ្នកប្រាជ្ញលក្ខលើកទីដទាំងដំ
 វិញនោះ គឺចោទថា ក្នុងចក្រវាលយើង១ នេះមានមានភ្នំជាទី
 តាំងសម្រាប់លោកតើប៉ុន្មាន? ទូលព្រះបង្គំជាខ្ញុំលើកកំភួនទីដ
 នោះ គឺប្រាប់គេថាមានភ្នំព្រះសុមេរុ១ ជាធំជាទីតាំងសម្រាប់
 លោកយើងនេះដល់ក្រោយគេលើកប្រមាមទីដ១ ឡើយនោះគឺគេ
 ចោទថា ក្នុងភូមិក្នុងយើង១នេះ មានព្រះពុទ្ធត្រាស់ប៉ុន្មានព្រះ
 អង្គ? ទូលព្រះបង្គំជាខ្ញុំលើកប្រមាមទាំង៥ឡើយឆ្លើយទៅថា មាន
 ព្រះពុទ្ធត្រាស់៥ព្រះអង្គ, ទូលព្រះបង្គំជាខ្ញុំលោះប្រមាម១ ចុះប្រាប់
 ថាព្រះពុទ្ធត្រាស់បាន៤ព្រះអង្គទៅហើយ នៅសល់១ព្រះអង្គ
 គឺព្រះអរិយមេត្រី ព្រះអង្គពុំទាន់ចុះមកត្រាស់, សេចក្តីចោទ

ឆ្លើយគ្នានោះមានសភាពយ៉ាងដូច្នោះសូមទ្រង់ប្រាប់" ។

ឯព្រះចៅ ស្រីអយុធ្យាបានទ្រង់ព្រះសណ្តាប់សីល្អអាថ៌បញ្ហា
 នោះហើយ ស្តេចក៏មានព្រះរាជហឫទ័យត្រេកសោមនស្ស
 ត្រាស់ថា "អើ សេចក្តីបញ្ហាយ៉ាងនេះទើបសមគួរ ជាគតិលោក
 គតិធម៌បាន, ត្រូវនាំអានជាតិបណ្ឌិតគប្បីពោលហើយ, ចុះអមា
 ត្យនេះគេចេះពីណាមក បានជាមកប្រាប់យើងថាទៅជាអប្រតិ
 តុតត្រូវធ្វើជាដេញត៥ ចំនែកផ្តេសផ្តាសដូចជាប្រដៅកូនក្មេង
 គង្វាលក្របីវាចោទគ្នាលេងនោះ សមគួរប្តូរពាក្យអ្នកប្រាជ្ញ
 បំណាច់មកពីកោះលក្ខា ល្បីថាជាអ្នកចេះគតិធម៌គតិលោក ទៅ
 យោគយកឡើយអប្រតិដូចមកជាបញ្ហានោះ គេមានព្រើលកាល
 ឯណាវាព្រើលឯអមាត្យឯងនេះ ចេះមកកាច់មូលពាក្យគេទើត
 ផ្តាសសោះជាម្តង "ស្តេចត្រាស់ហើយក៏ទ្រង់ព្រះរាជទានមាស
 ប្រាក់ ទឹកនំកង សំពត់អាវនិស្ស ឲ្យចៅធនញ្ជ័យបណ្ឌិតតាមក្តី
 តាប់" ។

ឯអមាត្យនេះ ត្រូវស្តេចបន្ទោសបានសេចក្តីខ្មាសគេ នា
 កណ្តាលជំនុំធំ គិតខឹងនឹងចៅធនញ្ជ័យ ជេសពោលទើតក្នុងពោះថា
 ខ្មោចអាព្រើលយ៉ាងនេះ វាចង់ថាដូចម្តេចក៏ថាទៅ ធ្វើឲ្យអញ

បានសេចក្តីខ្មាសគេ នាកណ្តាលប្រជុំជនយ៉ាងនេះ ។

ចប់រឿងបញ្ហាដៃ

ទ្រឹស្តីអមាត្យព្រះបាទពិម្ពិសានរាជនិង

អជាតសត្រូវវិន័យកុមារ

សេចក្តីក្នុងទ្រឹស្តីធនញ្ជីយ មានអាថ៌បញ្ជាពិស្តារទៀត នៅ
 មានច្រើនណាស់ ក្នុងទីនេះយើងទាញយកទ័តបញ្ហា១នេះ មក
 សម្តែងឲ្យយើងសេចក្តីថា អ្នកប្រាជ្ញមានបញ្ហាហើយ អាចដឹង
 អាចស្គាល់ក្នុងអាការលើកទ័ដ ឱបទ័ដ ឬយើងទ័តកិរិយាក្រៅ
 របស់អ្នកដទៃក៏អាចដឹងសេចក្តីនោះបាន ។ មួយទៀតអ្នកមាន
 បញ្ហានោះប្រៀបដូចប្រទីបបំភ្លឺ ឆ្កុះមើលនូវទីដឹងតទីកំបាំង
 បាន ។ មួយទៀតអ្នកមានចំណេះវិជ្ជាសព្វសន្តោហើយទ័តចប់
 ពុំមានបញ្ហានឹងពិចារណាត្រិះរិះ តាមសម័យផងសព្វវិជ្ជានោះ
 ក៏ពុំអាចរុំទ្រឹស្តីថ្នាំទៅបាន លុះទ័តមានបញ្ហាសតិសម្បជញ្ញៈ
 ផង ទើបផ្លូវវិជ្ជាវិន័យនោះ ឲ្យរុំទ្រឹស្តីទៀតបាន មានទិសា
 ប្រៀបដូចយ៉ាងរាជអមាត្យព្រះបាទពិម្ពិសានទាំងពួកនោះ
 ផង ។

ដំណើរថា កាលព្រះអជាតសត្រូវវិន័យកុមារស្តាប់ពាក្យទេវ
 ទត្តត្ថវ ញុះញង់ឲ្យសម្លាប់ព្រះបាទពិម្ពិសានជាព្រះរាជកុមារ
 សៀវភំបិតគ្រឿងប្រហារចូលទៅក្នុងព្រះរាជវាំង ដើម្បីនឹង
 ពិឃាតព្រះវិន័យវិន័យ ។ ឯពួករាជអមាត្យនាយតប្រមូតនក្សាអ
 ង្គ បានឃើញព្រះរាជកុមារចូលក្នុងព្រះមន្ទីរខុសកាលដូច្នោះ
 ក៏ហាមឃាត់មិនឲ្យចូល ឯព្រះរាជកុមារចេះទ័តចចសចូលទៅ
 ទើបនាយតប្រមូតនាំគ្នាចាប់ត្រួតមើលក្នុងអង្គកាយ បានឃើញ
 កំបិតគ្រឿងប្រហារព្រះរាជកុមារសៀវភំមកដូច្នោះ ក៏ចាប់
 ចងដាក់ទោសតាមវិន័យបញ្ញត្តិ ហើយនាំគ្នាពិភាក្សាទោសព្រះ
 រាជកុមារព្យាបាទក្រាមខ្លួនគិតសម្លាប់វិន័យនោះ ។ ឯនាយតប្រមូ
 តទី១ឆ្លើយឡើងថា "ទោសក្សត្រិនេះត្រូវសម្លាប់ព្រះរាជកុមារ
 ផង ត្រូវសម្លាប់ព្រះទេវទត្តត្ថវ និងលោកសង្ឃបណ្ឌិតជាពួក
 គប់គិតចូលគំនិតគ្នាទាំងអស់ផង" ។ ឯនាយតប្រមូតទី២ឆ្លើយឡើ
 ងថា "ទោសក្សត្រិនេះត្រូវសម្លាប់ទ័តព្រះរាជកុមារនិងព្រះទេវ
 ទត្តត្ថវ ទើបគួរ ឯបណ្ឌិតលោកសង្ឃឯទៀតព្យាបាទនោះមិនត្រូវ
 សម្លាប់ទេ ព្រោះលោកពុំបានដឹងព្រះផង" ។ ឯនាយតប្រមូតទី៣ជា
 មន្ត្រីមានសតិសម្បជញ្ញៈឆ្លើយឡើងថា "លោកអ្នកវាល់គ្នាកាត់

ទោសយ៉ាងនេះមិនត្រូវទេ, ឯទោសនេះបើរូបអ្នកដទៃឯទៀត
 នោះគួរហើយ ទើតនេះព្រះរាជកុមារជាព្រះរាជបុត្រានបស់លោ
 ក, ព្រះទេវទត្តសោតជានិព្វសាក្យបុត្តិយ៍ព្រះចៅជាម្ចាស់ក៏រាប់
 អានគោរពប្រតិបត្តិ យើងនឹងកាត់ទោសពីយាតងដថា កាចឯណា
 បាន ទោសនេះហួសនិស័យយើងជាមន្ត្រីពិភាក្សា គួរទើតនាំគ្នា
 ឡើងក្រាបទូលថ្វាយទ្រង់ជ្រាប បើជាទ្រង់ប្រោសយ៉ាងណា?
 ក៏តាមទើតព្រះអង្គលោកចុះ ព្រោះកូនគេ អាពុកគេថាយ៉ាងណា
 សីមយើងធ្វើតាមជាប្រកាយ" ។ ឯនាយតប្រមូតទាំងពួក ពិគ្រោះ
 គ្នាឃើញផ្លូវនៃរៀងខ្លួនយ៉ាងនេះទើបនាំគ្នាចូលទូលព្រះបាទពិម្ពិ
 សាររាជបិតា តាមដំណើរទើបលព្រះអង្គជាតសត្រូវកុមារ ប្រតិបត្តិ
 កាន់ខុសប្រទេពណី កន្លងព្រះរាជបញ្ញត្តិនោះសព្វប្រកាន់ ។
 ឯព្រះបាទពិម្ពិសារស្តេចជ្រាបហើយ ទើបត្រាស់ថា "អើទោស
 យ៉ាងនេះ អ្នកទាំងឡាយពិភាក្សាទៅ តើយល់ដូចម្តេច? ។
 ឯអមាត្យទាំងពួក ក៏ក្រាបទូលតាមដំណើរទើបលខ្លួនគិត
 យល់ផ្សេងគ្នានោះឯង ទើបព្រះរាជពិម្ពិសាររាជស្តេចទ្រង់ត្រា
 ស់ថា "អើពួកនាយតប្រមូតទី១ ពិភាក្សាថា ត្រូវឲ្យសម្លាប់ទាំង
 ព្រះទេវទត្តត្រូវនិងព្រះសង្ឃទាំងពួង ព្រមទាំងព្រះរាជកុមារ

ផងនោះពាក្យនិច្ច័យនោះយល់ក៏និយមណាស់ ត្រូវឲ្យដកដាន
 បន្ថយយសសក្តិ ក៏ឯអមាត្យទី២ ពិភាក្សាថា ត្រូវឲ្យសម្លាប់ព្រះ
 រាជកុមារ ព្រមទាំងព្រះទេវទត្តត្រូវនោះ ពាក្យនិច្ច័យនោះ
 ត្រូវបន្ថយប្រាក់ទី១ប្រាប់ទ្រង់អមាត្យទី៣ ពិភាក្សាថាត្រូវ
 ឡើងក្រាបទូលសិននោះ ពាក្យនិច្ច័យនោះ ត្រូវឲ្យឡើងយស
 សក្តិប្រាក់ទី១ប្រាប់ទ្រង់ទី២ម ព្រោះជាអ្នកមានសតិសម្បជញ្ញៈ
 ចេះពិចារណាត្រូវតាមវត្ថុ តាមសម័យកាល" ។
 ឡើងនិទាននេះ មានសេចក្តីពិស្តារនៅក្នុងព្រះគម្ពីរសុត្តន្ត
 បិដកឯណោះ ឯស្តាប់មើលចុះ លោកអ្នកមានសតិសម្បជញ្ញៈ
 ពិចារណាមើលវត្ថុមើលសម័យកាលគួរដល់កាលនេះសឹងបំរើន
 នូវយសសក្តិបរិបូណ៌បាន អ្នកមានសតិស្មារតីនេះ មិនទើបលភ្លាត់
 ភ្លេចទៅក្នុងការភ្នាក់ងារទើបលខ្លួនធ្វើ គំនិតដើរក្តី អង្គុយក្តី ដេក
 ក្តី ឈរក្តី ឬលើកទើប លើកជើង លាតបត់ទើបត់ទើបក្តី ឬបរិ
 ភោគភោជននាហារជាន់ត្រូវទ្រង់ក្តី កាលទំពាស្តីកាល លេបចូល
 ទៅក្នុងពោះក្តី ទើបបំពុំមានសតិស្មារតីនិកជាមុនហើយ កាន់អស់
 នោះសឹងភ្លាត់ទៅផ្សេងៗមានដួលប៉ះត្រូវបន្ទាជាដើម បើខា
 ងបរិភោគផឹកស៊ីលោត មានស្លាក់ផ្អែងត្រី ត្រូវម្តេសហើរជាដើម

អ្នកគ្មានសតិបញ្ញានោះ លោកថា ជាមនុស្សប្រកាន់សេចក្តីប្រ
មាទមួយនេះ មាននៅលើបុគ្គលណាហើយ បុគ្គលនោះនឹងតាំង
ខ្លួនឲ្យមាំមួនពុំបាន បើធ្វើការអ្វីកាន់នោះខូចបង់វិញ ដូចនិទាន
ស្បៀនកាន់ភ្នាក់ងាររក្សាឈើរាជការរបស់ព្រះបាទពិម្ពិសានរាជ
នោះឯង។

ទ្រឹ្ទីងព្រះធនិយថេរនិងនាយសមុហបញ្ជី

ទ្រឹ្ទីងនោះមានសេចក្តីថា កាលណោះមានព្រះមហាថេរ១
អង្គឈ្មោះព្រះធនិយថេរ ជាកូនអ្នកស្មូនឆ្នាំៗ ទី១ព្រះថេរ
នោះទៅឆយកឈើរាជការអំពីនាយសមុហបញ្ជីថា បណ្តាយ
ឈើទីព្រៃព្រឹក្សាលតាន់ល្វីទាំងឡាយនោះ ព្រះបាទពិម្ពិសានរាជ
ស្តេចទ្រង់ព្រះសទ្ធាបានទ័រថ្វាយ ដល់ព្រះភិក្ខុសង្ឃមានព្រះ
សម្មាសម្ពុទ្ធជាប្រធានហើយ ឥឡូវអាត្មាភាពត្រូវការឈើធ្វើកុដិ
ចូរអ្នកឯងចាត់ចែងឈើគ្រឿងទ្រព្យសម្ភារៈអស់នេះ ដល់អាត្មា
ភាពចុះ។

ឯនាយសមុហបញ្ជីនោះ ជាមនុស្សពុំមានសតិសម្បជញ្ញៈ
ពិចារណាឲ្យយល់ការថា ឈើនេះគឺគេកាប់ចាំងអានកាត់ ជា
គ្រឿងទ្រព្យសម្ភារៈស្រេច ជានរបស់រាជការត្រូវការ មួយទៀត

សូម្បីនឹងមានសំបុត្រ១ច្បាប់ជំនាបស្មូនទៅដល់មហាមាត្រជាធំ
ឲ្យក្រាបទូលថាឈើនោះ ឥឡូវលោកសង្ឃមកយកទៅធ្វើកុដិ
ជាទ្រង់ប្រគេនឬម្តេចយ៉ាងនេះពុំមាន និមិត្តទីត្រពះធនិយថេរ
មកដូច្នោះ ក៏ឆោតតាម លើកយកឈើអស់នោះឲ្យទៅព្រះ
ធនិយថេរ ដោយអំពើចិត្តឥតពិគ្រោះ។ ឯព្រះធនិយថេរក៏
ដឹកនាំយកឈើនោះទៅ ធ្វើកុដិតាមសេចក្តីប្រាថ្នារបស់ខ្លួន។

លុះនៅមក នាយជាងចៅភ្នាក់ងារធ្វើរាជការជួសជុលព្រះ
រាជតំណាក់ អស់ឈើនិងធ្វើតទៅទៀតទើបជំនាបដល់មហា
មាត្រ។ ក៏ឲ្យចៅភ្នាក់ងារទៅនាំយកឈើនោះ។ ឯនាយសមុហ
បញ្ជីក៏តបមកថា ឈើអស់នោះពុំមានទេ ដ្បិតព្រះធនិយថេរ
លោកមកយកទៅធ្វើកុដិផុតអស់ហើយ។

ពាក្យអស់នោះពុំស្ងាត់ ក៏ឮជាបដល់ព្រះបាទពិម្ពិសានរាជ។
សេចក្តីទ្រង់បន្ទោសនាយសមុហបញ្ជីជានាយស្បៀននោះជាអនេ
កបរិយាយផ្សេងៗហើយទ្រង់នាំហេតុនោះ ទ្រឹ្ទីងក្រាបបង្គំទូល
ព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធជាម្ចាស់ តាមទ្រឹ្ទីងព្រះធនិយថេរទៅឆយកឈើ
រាជការមកធ្វើកុដិ។

ទើបសម្តេចព្រះជិនស្រីទ្រង់យកនិទាននោះជាបថម

អទិដ្ឋានទានបាទជិ បញ្ញត្តសិក្ខាបងអទិដ្ឋានទានបាទជិកដល់ភិក្ខុ
ទាំងឡាយក្នុងព្រះពុទ្ធសាសនាតមក ។

ឡើយនេះមានសេចក្តីពិស្តារនៅក្នុងគម្ពីរព្រះវិន័យបិដកឯ
ណោះ គួរចូលចិត្តចុះ ។ ក៏ឯឡើយនិទានបុគ្គលមានបញ្ញាចេះពិ
ចារណាមើលជុំវិញនោះ សឹងចំរើនរុងរឿងបាន ដូចនិទាននា
យតប្រមូតទី៣ ទើងលើនិច្ច័យឡើយក្តីព្រះអរ ជាតសត្រូវនិទានជកុមាន
នោះឯង ។

បណ្ឌិតវក្កា និដ្ឋិតតា

ឡើយបណ្ឌិតវក្កានេះមានវត្ថុនិទាននៅច្រើនណាស់យើងពុំឃ្លោះ
នឹងពណ៌នាឲ្យពិស្តារទៅបាន សំរើដឹងមកទើតប៉ុណ្ណោះ ជានិយសឆ្លង
បទុកជាទីបប ឲ្យចៅឯងគិតមើលជាគតិលោកយោគទៅតាម
ហេតុទើងលើកើតឡើងមានឡើងតទៅខាងមុខទៀតចុះ ។

ក្នុងបណ្ឌិតវក្កា សន្មតចប់តែប៉ុណ្ណោះហោ

បងអើយបណ្ឌិត លោកគ្រឹះវិនិច្ឆ័យ អាការវាក៏ជ្រៅផ្លូវណា
ចម្រើន ក្រវើនត្រាច់ទៅ ផ្លូវណាមិនត្រូវនិ មិនត្រាច់ទៅត្រាច់ ។
ហេតុណាកើតផល ផលណាមកពាល់ ប្រាជ្ញប្រៀបផ្សំសាច់ ផ្តុះ
កិច្ចឃ្លើយកល យល់មូលនំពេច សតិមិនភ្លេច មិនភ្លាត់តាមភ្លើង ។

កូនសិស្សសួរគ្រូថា សូមទានឡើយឯគតិពាលគតិប្រាជ្ញ "ពាល
នាំឲ្យកាច ប្រាជ្ញនាំឲ្យស្ងួត" នោះខ្ញុំចូលចិត្តហើយ ទើតគតិមនុស្ស
នោតល្ងង់នោះ ក្តីឃ្លានបាយ ឃ្លានមាន ឃ្លានស្រឡាញ់៣ ប្រកាស
នោះលោកគ្រូអរ ធំប្រាយពុំទានពិស្តារ ។ ក៏ឯកិរិយានោតនោះ
អ្នកខ្លះពុំមានក្តីឃ្លាន៣ ប្រកាសនោះទេ ទើតនៅនោតក៏មាន
សូមទានអរ ធំប្រាយតទៅទៀត" ។

គ្រូតបថា "សេចក្តីនោតប៉ុន្មានៗនោះនៅខ្នងក្នុងគតិគ្មាន
សតិសម្បជញ្ញៈនេះឯង អ្នកគ្មានសតិបញ្ញានឹងពិចារណាមើល
ហេតុ មើលបច្ច័យ មើលចុងមើលដើមផ្សំហេតុប្រៀបផលឲ្យ
ដល់គ្នាហើយ អ្នកនោះនៅក្នុងនោតមិនទើលឯ" ។ យើងសួរឯង
វិញ បញ្ជាថា អ្វីទើងលើជ្រៅក្រើលឯជ្រៅ, អ្វីរាក់ក្រើលឯរាក់
នោះ ចូរឯងសំរើដឹងទៅមើល? ។

កូនសិស្សតបថា "ជ្រៅក្រើលឯជ្រៅនោះ បានដល់ខាង
ព្រះញាណព្រះពុទ្ធ ឬព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធភាព, ឯរាក់ក្រើល
ឯរាក់នោះបានខាងបញ្ញាកូនក្មេង" ។

គ្រូឆ្លើយថា "អើ បញ្ញាកូនក្មេងតូចដូចទឹករាក់ពិត, ក៏ឯជាតិ
ទាំងឡាយ បញ្ញានៅរាក់សតិសម្បជញ្ញៈនៅពុំទានកើតឡើង

ក្លាហាន ទើបបាននៅឆោត ឯងស្តាប់មើលចុះ ជាតិទានក៏ដើលយំ
 កាលណា ចាស់ៗ លោមបញ្ជាក់ថា អាត្មាកុំយំចាំមើលទៅវាយអា
 នោះឲ្យមេនោះឲ្យ ជួនណាថាស្តោះទឹកមាត់លើបាតទើដ សិមទើម
 វាយឲ្យ ជួនណាបញ្ជាក់ថា កុំយំខ្លាចទើដមោងវាមកខាំ ជួនណា
 ថាកុំដេកនៅលើគេ ទើក្រងតាព្រាងចាក់ទឹកបាយ លើក្បាល
 ជួនណាថា កុំលេងអង្ករវាមុខទើដ ចាស់ៗបញ្ជាក់យ៉ាងនេះជា
 ដើម ។ ឯទានក្នុងសតិសម្បជញ្ញៈយ៉ាងនេះ ទើបឆោតឲ្យចាស់
 ៗបញ្ជាក់បាន ។ ជាតិមនុស្សទាំងឡាយដើលឆោតនោះ
 ព្រោះពុំមានសតិសម្បជញ្ញៈដូចទានកនោះឯង ។ ក៏ឯក្លឹម្លាន ក្លឹ
 ប្រាថ្នាបស់មនុស្សនោះ ជាផ្លូវឲ្យអាពាលវាបញ្ជាក់បាន ដូច
 បានសំដីដងមកហើយ ក្នុងពេលវាខ្លាចក្រោយ ។
 មួយទៀតមនុស្សឆោតនោះ ព្រោះពុំស្គាល់លោកធម៌ទាំង៨
 ប្រកាសគឺ៖ លាភ១ អលាភ១ យស១ អយស១ សុខ១ ទុក្ខ១
 សរសើរ១ និន្ទា១ ធម៌៨ ប្រកាសនេះជាធម៌របស់លោក សត្វលោ
 កសឹងទិលទៅតាមធម៌ទាំង៨ ប្រកាសជាប្រក្រតី ក្លឹលោភ ក្លឹយស
 សក្កានៈ ក្លឹសុខសម្រាន្ត ក្លឹសរសើរតំកើតំកល់ធម៌៨ប្រកាសនេះ
 សត្វលោកប្រាសព្វចង់បាន ។

ឯក្លឹអលាភគឺខាតលាភ ក្លឹអយសគឺថយយសសក្កា ក្លឹទុក្ខគឺខាន
 ក្លឹនិន្ទាគឺវាគឺ៖ ដេរៀល ធម៌៨ប្រកាសនេះ សត្វលោកសឹងស្តាប់
 សឹងខ្លើមពុំចង់បានឡើយ ទើតនឹងគេចកើតឲ្យផុតចេញទៅ
 ពុំបាន ទោះជាមិនចង់បានក៏ចង់បានដើដើល ព្រោះសភាវធម៌ជា
 គ្រូនឹងគ្នា បុគ្គលណាប្រាថ្នាទើតលាភ យស សុខ សរសើរ ចំណែក
 ១ ធ្វើម្តេចនឹងបានធម៌៨ យ៉ាងនេះស្លឹតស្លួននៅជាប្រក្រតីបាន
 សភាវធម៌៨ ប្រកាសនេះជាបស់សម្រាប់លោក លោកទើតដើល
 ទៅតាមធម៌៨ ប្រកាសនេះឯង ។
 បុគ្គលណាប្រាថ្នាទើតលាភ យស សុខ សរសើរ៨ ប្រកាសនេះ
 ហើយ គង់នៅក្នុងឆោតមិនទើលឯឡើយ ឯងស្តាប់មើលចុះ ទើរ
 ឯគ្រូកណាញ់នៅស្រុកមាត់ជ្រូក១ គ្រូហមដើងបាក់ នៅស្រុក
 មង្គលបូរី ល្បីដល់ស្រុកបាត់ដំបង១ គ្រូបងបទ១ គ្រូអស់នេះ
 អាអ្នកលេង វាទើក្លុងទើតឯកលឧបាយផ្សាយពាក្យអ្នកថា ពូកែ
 ឆុតឆាប់ អាចរម្ងាប់សព្វទោគអ្នកនគរបាន ។
 ឯអ្នកនគរណាលុះអំណាចធម៌៨ យ៉ាងខាងលើហើយ សឹងដើផ្លូវ
 លតិកកងនាំគ្នាយកទៀនធ្ងរប្រាក់កាសដួលកប៉ាល់ជិះទៅរក
 គ្រូពូកែនោះ ។ ពួកចិននាយកប៉ាល់បានប្រាក់ទើផ្នែកប៉ាល់ក៏..

បរិបូណ៌ កាលអ្នកនគរត្រូវការទៅស្រុកមាន់ជ្រូក ក្នុងកាលនោះ
ឯង។

មួយទៀតមានទឹកបឹងទី១ នៅខ្ពស់ស្រុកទឹកជោរកាលនោះ
មានក្របីឈើភ្នំក្របី វាចុះទៅត្រាំទឹកបឹងនោះនឿយពុលយូរ
ទើបមក ភ្នំក្របីនោះជាឡើងដូចប្រក្រតីព្យាងអ្នកស្រុកនោះ
ឃើញក្របីនោះជាភ្នំក្របីឈើក៏កើតសេចក្តីជឿថា ទឹកបឹង
នោះពូកែ នាំគ្នាទៅដូតទៅដងយកមកផឹក កើតមានគ្រឿង
សក្តានុប្បជាអុជទៀតធូបធូបជាទឹកបឹងនោះ កិត្តិសព្ទក៏ឮខ្លួនខ្លាយ
សុសសាយដល់អ្នកស្រុកស្ងៀមស្ងាប ស្រុកបាត់ដំបង កើតជឿនាំ
គ្នាទៅបូជាសូមទឹក យកទឹកនោះ ជាភោហាល ដល់ប្រជាបទៅ
លោកនាជការព្យា ឲ្យទៅហាម ឃាត់បណ្តាពួកនាស្រ្តនោតទាំង
នោះ។

មាននឿងមួយទៀត គឺមានដើមដង្កោ១ដើមវល្លិ៍ធូលីសរសៃ
ចុងចុះដល់ដី នៅមកជាយូរខ្លះ អ្នកស្រុកដើរទៅមក ក៏បានដល់
ទឹករាល់គ្នា ទើបមួយមានចៅម្នាក់ទៅកាប់ចុងដើមដង្កោនោះចេ
ញខ្លះ ឯដើមដង្កោនោះ កាលគេកាប់ចុងស្រាលចេញហើយ ក៏
ដើរឡើងដោយកម្លាំងធូលីសរសៃទាញបន្តិច។

ឯអ្នកស្រុកបានឃើញដើមដង្កោនោះហើយ ក៏ចូលចិត្តជឿ
ថាពូកែ ទើបនាំគ្នាយកទៀតធូបទៅអុជបូជាសូមស្មោះសម្បក
យកជាថ្នាំទឹកខោតផ្សេងៗ អ្នកខ្លះកាត់យកធូលីយកដើមកធ្វើជា
ថ្នាំ ជាកូនសង្កត់ចងទឹកដូចចង្កេះផ្តាសទៅ, ឯដើមដង្កោនោះត្រូវ
អ្នកស្រុកស្មោះសម្បកអស់សជាតិទីផែនដីផ្សាយមិនដល់ចុង ក៏
នាំសត្វបកាយតាយហោងបង់។

មាននឿងមួយទៀត គឺអ្នកស្រុកនៅទិសខាងលិចទី១ មាន
គោខ្មៅក្មេងស្មាខ្លះ១ ជានរបស់អ្នកឯណាពុំដឹង គោនោះដើរទៅ
ទៅតាមព្រៃវាល។ ឯអ្នកស្រុកឃើញគោខ្មៅនោះរូបល្អ ក៏សំគា
ល់ថា ព្រះគោរត់មកអំពីស្រុកស្ងៀម ទើបនាំគ្នាដេញចាប់ក៏
ពុំបានអ្នកខ្លះរត់តាមពីក្រោយ ទើបដង្កោថា ព្រះអង្គម្ចាស់អើយ
ឈប់ប្រោសសត្វទីដល់ខាតក្រ អ្នកខ្លះបានចេកទុំ បានស្មៅ ស្រូន
រត់តាមទៅឲ្យគោព្យា នោះមិនឈប់នៅ ចេះទឹកទៅតាមកម្លាំង
វា។

ឯបណ្តាអ្នកស្រុកទាំងប្រុសស្រី នាំគ្នាទៅប្រគ្រឿងបូជា
ផ្សេងៗហើយត្រាច់ទៅតាមគោនោះឯង, ឯគោនោះលុះឃើ
ញមនុស្សគេមកចោមដុំខ្លួន នឹងរកចន្លោះប្រកបោលចេញពុំ

ដួងដូច្នោះ ក៏ដាលបោលសម្រុកពានគ្រប់មកជំនុំមនុស្សច្រើន
 មនុស្សទាំងឡាយក៏ផ្អែលរត់ច្របៀតដីកគ្នាទៅទីទៃទៗ អ្នកខ្លះ
 ដួលទើបកន្តើបកដើង អ្នកខ្លះដួលផ្តាប់មុខកំពប់ទៀនធ្ងបជិះ
 ជាន់នៅលើគ្នា ដោយក្តីភ័យនឹងស្នែងគោនិងក្របកដើងគោៗ
 នោះ បោលបោះផ្លោះកន្តើបមនុស្សដួចចេញបាន ក៏បោលទៅ
 រកហ្វូងនាវាដីលធ្លាប់នៅជាមួយគ្នាអំពីដើម ។ ឯមនុស្សទាំងឡា
 យបានក្តីទុក្ខទេវនាពិការទាំងដឹងជាដើម ក៏នាំគ្នានិព្វានទៅស្រុក
 និព្វាន ។

ទៀងនេះចូលឯងស្តាប់មើលចុះ មនុស្សគ្មានសម្បជញ្ញៈ ត្រិះ
 និះឲ្យយេញហេតុយេញន័ត្តជាទីឯណាអាងបាន គួរឬ ទៅជឿ
 ទៅបូជាសត្វតិរច្ឆានឲ្យបាននូវក្តីទុក្ខទេវនាដូចពណ៌នាមកនេះ
 ទាំងនេះក៏ព្រោះគ្មានសតិសម្បជញ្ញៈ ពិចារណាឲ្យយល់ដើម
 ហេតុ គឺគោនោះ តើជាគោមានជីវិតពិតដូចគោធម្មតា ឬ យ៉ាង
 ណា កាលគោនោះនៅស្រុកខ្មែរយើងណាខ្លះ កាលស្តេចនរេ
 សួរស្រៀមលើកទី៣មកវាយស្រុកខ្មែរយើងគឺបន្ទាយលង្វែក
 ទើបកបាននាំយកគោនោះ តើពិឆ្នាំណា? ពិចុល្លសករាជប៉ុន្មាន? ។
 បើគិតទៅតាំងអំពីឆ្នាំ រាជ្យនរេសួរវាយបន្ទាយលង្វែក ដល់មក

សម័យនេះ កន្តើបទៅជាង២០០ ឆ្នាំទៅហើយ គោនោះនឹងរស់
 នៅដល់ឥឡូវនេះម្តេចបាន គោឯណាអាយុទើងម៉្លេះ! ។

មួយបើគោនោះ ជាងគេធ្វើដោយថ្មឬដោយសំរិទ្ធិវិចិត្រ
 ដោយមាសដោយប្រាក់ទេ អើហេតុអ្វីគោរូបនោះ ម្តេចចេះ
 បោល ចេះបរចរចេញរត់មកស្រុកខ្មែរនិព្វានបាន ។

មួយមានពាក្យព្រាងថា គោនោះគឺស្រៀមគេយកទៅបោះ
 ភ្ជាប់ដើងទាំង៤ ដោយដីកគោល យកប្រថាប់ចងក្រៀកដោយ
 ជុំនិព្វាន ពុំឲ្យរត់ចេញទៅណាបាន ហើយហាមមិនឲ្យពួកខ្មែរ
 យើងនេះ ចូលទៅមើលជិត ថាបើខ្មែរទៅជិតហើយ ទីក្រុង
 ខ្មែរនិយាយជាភាសាខ្មែរ គោនោះកាលបើពួកភាសាខ្មែរហើយ
 ក៏កញ្ជ្រាញលបប្រមាទ្រែសកយំកងរំពងខ្លាំង ។

ពាក្យព្រាងនេះ ឯងស្តាប់មើលចុះ គួរឬគោសំរិទ្ធិទេ ម្តេច
 ចេះយំទ្រែសក ខាងស្រៀមសោត ម្តេចចាំទៅបោះដីកគោល
 ចងក្រៀកនោះ ឆ្លុតឬ រូបគោសំរិទ្ធិ (ពាក្យព្រាងនេះមិនគួរ
 នឹងជឿស្តាប់សោះ) ។

ឯជាតិអ្នកកាន់គោជាព្រះនោះក៏មានខ្លះ ដូចយ៉ាងសាសន៍
 ព្រាហ្មណ៍ជំពូក១ គឺជាតិស្នេហានិគោកាន់សាសនាសុខនាវាយណ៍

ខ្លះកាន់សំពះយោនីនាងឧមារភគវ៌តិ, ខ្លះកាន់សំពះអង្គជាតិព្រះ
 សយម្ប គឺលិក្ខព្រះស្សន៍, ខ្លះកាន់សំពះគោទីដល់ជាយានរបស់ព្រះ
 ស្សន៍, ពួកអស់នេះ សឹងមានសទ្ធាសាងព្រះវិហារតំកល់គោខ្មៅ
 តាំងជាព្រះអង្គថាព្រះគោ នាំគ្នាយកអាចម៍គោនោះដុតជាផង
 ហើយលាបថ្លាស លាបមុខទុកជាស្រីស្អាតមង្គល ។ ចុះពួកខ្មែរ
 យើងនេះកាន់សំពះសាសនាព្រះសម្មាសម្ពុទ្ធ គឺគោតមបឋមគ្រូ
 ទេ ហេតុម្តេចក៏ទៅសំពះបូជាគោ តាំងនាមជាព្រះគោ ហើយ
 មានសេចក្តីសៅសោកអាល័យដល់ព្រះគោ ទីដល់នគរសៀមគេ
 យកទៅនោះ ខ្មែរយើងនឹងបានទៅកាន់ព្រះគោជាយានរបស់
 ព្រះស្សន៍ ដូចពួកឥណ្ឌូនោះកាលណា ក៏នឹងទៅអាល័យព្រះគោ
 នោះឬ កាន់ថាគោសព្វនេះ ជានាមព្រះគោតម ព្រោះព្រះពុទ្ធ
 ជាម្ចាស់យើងជានិច្ចគោតមគោត្រត្រូវគ្នានឹងគោសត្វបានជា
 រាប់អានគោរពគោ ទើបតាំងសិរសាងជារូបគោ តាំងជាទីបូជា
 របស់ខ្មែរទីដល់កាន់ព្រះពុទ្ធសាសនាអើបើដូច្នោះ សត្វគោក្នុង
 ស្រុកខ្មែរនេះក៏មានទូទៅហេតុម្តេចខ្មែរក៏នៅនាំគ្នាប្រើគោ
 ជាពាហនៈ ជាយានបរទេះភ្នំស្រែ ហើយព្រមទាំងសម្លាប់ស៊ី
 សាច់ផងហេតុម្តេចក៏មិននាំគ្នាសំពះបូជាគោសព្វថ្ងៃនេះទៅផង

គោជាគោដូចគ្នា ។

នឹមមួយទិញទៀត មានពួកខ្លះជឿសំពះរូបយាយទីទេព បន់
 ប្រសន់យាយទីទេព ដោយក្តីប្រាថ្នា អ្នកកាន់សំពះយាយទីទេពនេះ ក៏
 ពុំដឹងដើមហេតុទៀតប្រថុញនិយាយទីទេពនោះជាអ្វី រូបយាយ
 ទីទេពនោះកាលរស់នៅ តើគាត់ជាទេវតា ឬ ជាមនុស្សយើង
 នេះគាត់ជាប្រពន្ធតាណា តាមនោះឈ្មោះអ្វី កាលរស់នៅ តើមាន
 បុណ្យបានមីអាចជួយដោះទុក្ខខ្មែរយ៉ាងណាខ្លះឬ បានជួយប្រាប់
 សត្រូវខ្មែរយ៉ាងណាខ្លះ ជួយការពារសព្វទោគយ៉ាងណាខ្លះ មាន
 គុណនឹងទីផែនដីយើងនេះដូចម្តេចខ្លះ, តម្រាទៀតប្រថុញនិយាយទី
 ទេពនោះ តើមាននៅក្នុងតម្រាពង្សាន់តានឬក្នុងគម្ពីរសាស្ត្រាបាលី
 ឯណាបានជាពួកនេះទៅជឿទៅបូជាអ្វីថាពូទឹកនោះ ។ អើ
 បើដូចជារូបនាងសាឡាត្ត មានក្នុងពង្សាន់តានបារាំងស៊ីស ទោះ
 ទើបគួរដល់លោកអញ្ជូនកជាតិបារាំងស៊ីសគេគោរពបូជា
 ព្រោះនាងកាលរស់នៅនោះ បានជួយអាសាមហាក្សត្រ ចេញ
 ជានាយទាហានលើកពលយោធាច្បាំងនឹងពួកបច្ចាមិត្រ វាយយក
 ទេត្តទីដីនរបស់ជាតិខ្លួនបានមកវិញ ដល់ក្រោយនាងអស់បុណ្យ
 ដោយទីដល់ពួកបច្ចាមិត្រចាប់ទៅដុតភ្លើងទាំងរស់ពួកអ្នកនគរ..

គេនឹកដល់គុណនាង ទើបដួងយកអាសាទីផែនដីនោះ ទើបគេនាំ
គ្នាសិតសាងរូបនាងទុក គឺជាស្រីអស្ចារ្យតម្កល់ឲ្យពួកជាតិដូច
គ្នាគោរពបូជាបស់គេ ត្រាលុះដល់មកសម័យឥឡូវនេះ ។

ឯយាយទីទេពនោះ តើកាលគាត់រស់នៅ បានជួយដោះទុក្ខជា
តិខ្លួនយើងយ៉ាងណា ទើបបានបុរាណចាស់គេសាងរូបយាយទីទេព
នេះទុក ឲ្យពួកខ្លួនយើងគោរពបូជារូបគាត់ ត្រាដល់មកឥឡូវ
នេះ ។

មួយទៀត ពាក្យទីទេពសព្វនេះ ជាភាសាក្លាយមកពីភាសាសំ
ស្ក្រឹតថា "ទីទត្យ" ប្រែថាខ្មោចយក្ស, អើទៀតខ្មោចយក្ស
នោះ សឹងជាសត្រូវនឹងជាតិមនុស្សយើងនេះទេ ហេតុម្តេចក៏គេ
ទៅបូជាវានោះទៀត ឬពាក្យទីទេពសព្វនោះ ពុំមែនជាទីទេព
នោះទេ គឺថាសព្វទេពហៅថានាងទេពផិតា សំដៅយករូបនាង
ឧមារភគវតី ជាអគ្គមេហេសីនៃព្រះឥសូរនោះទេដឹង? ព្រោះ
មនុស្សជាន់ដើមកាន់សាសនាព្រះឥសូរវិបតី រាប់អាននាង
ឧមារភគវតី ព្រោះនាងជាមេហេសីនៃព្រះឥសូរនោះទើបគេសិត
សាងរូបនាងតាំងទុកមក ហៅថា យាយទេពៗ នោះដល់យូរមក
យានពាក្យហៅថាយាយទីទេព យ៉ាងនេះទេដឹង? អើបើទុកជារូប

នាងឧមារភគវតី យើងជាឧបាសកឧបាសិកាភាវៈអានព្រះពុទ្ធសាស
នានេះមិនត្រូវទៅគោរពសំពះបូជារូបយាយទេពនោះទេ ធ្វើ
ឲ្យសៅហ្មងខាតបង់ច្រើនសរណគមន៍របស់ខ្លួនសោះទទេ
យ៉ាងនេះ ។

មួយទៀត មានអ្នកខ្លះទៅជឿពាក្យព្រះនិយាយកុហកកូន
ក្មេងតមកថា ភ្នំក្រោមនៅខេត្តស្រុកសៀមរាប១ ភ្នំត្រងិលនៅ
ខេត្តស្រុកជើងច្រែ១ ភ្នំទាំង២នេះ ពុំមានដើមឈើដុះលើប្រូង
ប្រាងដូចយ៉ាងភ្នំដទៃទៀត ។ គឺភ្នំនេះកាលព្រះរាមចងថ្នល់លើកពល
ពួកពានរ ទៅយុទ្ធនឹងក្រុងរាពណាសូរនៅកោះលង្កា បានប្រើ
ឲ្យកំទេចហេតុមានជញ្ជូនថ្នល់ភ្នំចងថ្នល់ ។ ហេតុមានមានវិទូខ្លាំងចង
ភ្នំតូចផែនដីសរសៃសរមហាយហោះមកដកភ្នំពីនោះដាច់ចាកទោ
មហេតុមានធ្លាក់សំយុងចុះក្រោមបាតទ្រូងលើ ទើបឈើមិនដុះ
បាន កូនក្មេងឥតសតិបញ្ញាជឿតាម ប្រកាន់មាំថាមែន ដល់ខ្លួន
ចាស់ក៏នៅតែជឿ ព្រោះពុំមានសតិសម្បជញ្ញៈនឹងពិចារណា
មើលហេតុមើលបច្ច័យ ធម្មតាលោកឡើយ ដូចនិទានរឿងតា
ហូឡាន មានកូនប្រសា ២នាក់ ។ ចៅបងជាមនុស្សឥតសតិបញ្ញា
ត្រូវតែពាក្យអាពុកក្មេងថាដូចម្តេច ក៏ធ្វើតាម ឯតាហូឡាន ក៏..

ស្រឡាញ់រាប់អានចោបងនោះ ។ ឯចៅប្អូនពុំគាប់ចិត្តអាពុក
ក្មេកព្រោះជាអ្នកមានសតិបញ្ញា មិនផ្សំមិនប្របតាមការខុស
ការមិនគួរជឿ ។

ទីមួយតាហ្វឡាន នាំចៅកូនប្រសាទាំង២ចុះទូកទៅទីព្រៃ
ដើម្បីទៅកាប់ឈើ លុះទៅដល់ទីវាល១ ឮសម្លេងក្រៀល
នាំយំកងឡើង អាពុកក្មេកក៏សួរទៅកូនប្រសាថា អើដី សត្វ
ក្រៀលសត្វត្រយងនោះ ម្តេចក៏នាំយំសម្លេងឮខ្លាំងម្ល៉េះ? ។

កូនប្រសាបងឆ្លើយថា បាទ! បានជានាមានសម្លេងនោះ ព្រោះ
កន្លែងនេះ ទើបបានជាមានសម្លេងឮ ឯចៅកូនប្រសាប្អូនទើប
កន្លែងបានឮពាក្យអ្នកទាំង២ និយាយត្រង់គ្នាដូច្នោះ ក៏ទាល់ចិត្ត
ណាស់ ទើបឆ្លើយឡើងថា សត្វហ៊ុំកូនក្តាត់នោះ តើកន្លែងកា
លនា ម្តេចនាំមានសម្លេងឮទើបនោះ ។

ឯចៅអាពុកក្មេកនិងកូនប្រសាបង ក៏ទាល់បញ្ញាពុំអាចឆ្លើយ
តប ទើបនាំគ្នាស្ងៀមនៅ លុះទៅដល់ទីត្រកកទួល១ ទួល
នោះសឹងពុំមានស្មៅដុះទើបអាពុកក្មេកសួរទៅថា អើទីទួល
នេះម្តេចពុំមានស្មៅដុះ? ឯចៅកូនប្រសាបងឆ្លើយថា កាលដើម
តាព្រហ្មគាត់មកដាំបាយ ហើយគាត់ជាតិទឹកបាយទៅលើទួលនេះ

ហេតុនេះទើបស្មៅដុះពុំបាន ព្រោះទឹកក្តៅត្រង់ស្មៅស្លាប់អស់ ។
ចៅអាពុកក្មេកក៏ទទួលថា អើទើបនិទឹកបាយតាព្រហ្មគាត់ជាតិ
ដាក់ទៅលើទីនេះ ស្មៅឯងដុះឯណាបាន ។

ឯចៅកូនប្រសាប្អូនក៏ឆ្លើយកាត់ឡើងថា មនុស្សក្បាលតំទើប
កសក់នាំមិនដុះនោះ តើតាព្រហ្មគាត់ជាតិទឹកបាយដាក់លើទីដេន
ប្អូនម្តេច? អ្នកទាំង២ ក៏ទាល់ស្ងៀមនៅ ។ លុះទៅដល់ទីជ្រុ
ងភ្នំបានឃើញថ្មបែកប្រេះ អាពុកក្មេកក៏សួរថា អើហេតុអ្វីថ្ម
នេះក៏បែកដូច្នោះ ចៅកូនប្រសាបងឆ្លើយថា កាលព្រះនាមព្រះ
លក្សណ៍លោកអូសព្រះខ័នមកត្រង់នេះ ថ្មនេះត្រង់នឹងចុងព្រះ
ខ័ន ទើបនាំបែកយ៉ាងនេះ ។ ឯពុកក្មេកក៏តបថា អើព្រះខ័នព្រះ
នាមមុតណាស់ តើលោកអូសទៅត្រង់អ្វីៗ ហើយគង់បែកគង់
ដាច់មិនខាន ។

ចៅកូនប្រសាប្អូនក៏ឆ្លើយកាត់ឡើងថា ចង្វែកក្តិតមនុស្សយើ
ងនោះ តើព្រះនាមអូសព្រះខ័នទើបប្អូន? បានជានាំបែកយ៉ាងនេះ?

ឯអ្នកទាំង២ ក៏ទាល់បញ្ញា មិនអាចហើបហាថាអ្វីតទៅទៀត
ឡើយ ទើបទៅដល់ទីព្រៃឈើនាំគ្នាកាប់បានក៏និលមកផ្ទះ
និញ ។

ឯងស្តាប់មើលចុះ មនុស្សយើងនេះ សឹងតែសតិបញ្ញានឹងពិ
បានណាឲ្យយើងឃើញធម្មតាលោកិយ ទៅជឿតែសំដីព្រោងនិយាយ
បញ្ជាតក្នុងក្មេងលេងតាម មកដូចតាហ្វឡាន ចាញ់សំដីចៅក្នុង
ប្រសាប្តូរដូចពណ៌នាមកនេះ ។

មួយទៀត ជាតិមនុស្សប្រុសយើង ទោះជាខ្លោល្ងង់ឆោត
យ៉ាងណា ក៏ពុំទទួលខ្លួនថាឆោត ថាពុំចេះនោះឡើយ សឹងអ្នក
ថាខ្លួនចេះដឹង ថាខ្លួនមិនឆោតទាំងអស់ ។

ដូចនិទានចៅឆោតម្នាក់ជិះក្របីទៅទ្រែស យកស្រូវ១ស្ល្ហីទៅ
សាបផង ចៅនោះគិតថា អញជិះក្របីនេះវាធ្ងន់វាហើយ បើ
ឯងដាក់ស្រូវ១ស្ល្ហីនេះលើខ្នងវាទៀត វានឹងតែធ្ងន់គ្នាណាស់ គួរ
តែជួយទូលវាកុំឲ្យធ្ងន់ពេក ចៅនោះគិតដូច្នោះហើយ ទើប
ជិះក្របីទូលស្រូវ១ស្ល្ហីបរទៅកាន់ទ្រែសនៃអាត្មា ។

កាលណោះ មានមហាក្សត្រាធិបតី ប្រើរាជអាត្មា ឲ្យដើរ
រកមើលមនុស្សឆោត ក្នុងព្រះនគរក្រៅព្រះនគរ ថាបើមាន
មនុស្សឆោតនៅក្នុងទីណានោះ ឲ្យអាត្មានាំមនុស្សនោះចូល
ទៅគាល់ នឹងព្រះរាជទានវង្សាន់ឲ្យរាជអាត្មាតាមក្តីគាប់ ។ ឯ
អាត្មាក៏ដើរត្រាចមើលមនុស្សទាំងឡាយ តាមតំបន់ពុំមាន

ឃើញមានមនុស្សឆោត១ឡើយ, លុះដើរមកដល់វាលទ្រែស
បែរទៅឃើញចៅជិះក្របី ទូលស្រូវ១ស្ល្ហីច្រូងច្រាះ ក៏សំគាល់ថា
ចៅនោះឆោតពិតប្រាកដទើបសួរទៅថា ចៅឯងនេះ ជិះលើ
ខ្នងក្របីហើយស្រូវ១ស្ល្ហីនោះ ម្តេចមិនដាក់លើខ្នងក្របីទៅ
ម្តេចចាំទូលផង ចៅឯងម្តេចឆោតម្ល៉េះ ចៅឯងឆោតឬអ្វីត
យ៉ាងណា? ឯចៅនោះ ពុំទទួលខ្លួនជាឆោតល្ងង់ទើបតបទៅថា
ខ្ញុំបាទនឹងឆោតល្ងង់កាលណា គឺខ្ញុំបាទចេះ ចេះគិតយើងថាខ្លួន
ជិះលើខ្នងគ្នា ឲ្យធ្ងន់មួយសារហើយ សមដាក់ស្រូវ១ ស្ល្ហីថែមលើ
ខ្នងគ្នាទៀតក្តីធ្ងន់គ្នាក៏នឹកទ្រទ្រើង ។ ហេតុនោះ ខ្ញុំបាទមេត្តា
ក្របីខ្ញុំបាទ ទើបជួយទូលវាយ៉ាងនេះ ហេតុដូចម្តេចក៏លោកមក
ពោលថា ខ្ញុំបាទឆោតល្ងង់នោះ ។

ឯរាជអាត្មានិយាយពន្យល់ទៀត ចៅនេះ ក៏មិនទទួលតាម ថា
ខ្លួនឆោតឡើយ រាជអាត្មាអស់ប្រាជ្ញា ទើបគិតថា មើលហើយ
មនុស្សយើងនេះប្រតិបត្តិការខុស ឆោតល្ងង់ ជាប់នូវក្តីប្រកាន់
ខ្ជាប់ហើយ ទោះគេនិយាយពន្យល់យ៉ាងណា ក៏តាម នៅនឹង
ទទឹងដោយទិដ្ឋិខ្លាំង ។ រាជអាត្មាដើររកមនុស្សឆោតល្ងង់
ទទួលខ្លួនជាឆោតល្ងង់ពុំបានឡើយ ហើយក៏ចូលទៅព្រះនគរ

ក្រាបទូលស្តេចដោយសេចក្តីរកពុំបានមនុស្សទទួលខ្លួនឆោត
ល្ងង់ដូចពណ៌នាមកនេះ ។

មានន័យតម្រាម្នានស្រឡាញ់ចុះឆោត ដូចសត្វសិក្ខតោ
បានឃើញកូនក្រមុំចៅនាយដង្ហោម្នាក់ក៏កើតចិត្តស្រឡាញ់
ចង់បានជាភរិយា ទើបចូលទៅនិយាយនឹងដង្ហោ ជាមាតាបិតា
នៃនាងថា ខ្ញុំស្រឡាញ់កូនក្រមុំលោក សូមលោកមេត្តាដល់ខ្ញុំ
ឯន័យតម្រាម្នានស្រឡាញ់ចុះឆោត ដូចសត្វសិក្ខតោ មកពោលពាក្យចង់បានកូនខ្លួនជា
ប្រពន្ធដូច្នោះ ក៏គិតថា អាសិក្ខតោនេះជាជាតិថយថោក មិនគួរ
នឹងលើកកូនក្រមុំឲ្យជាភរិយាឲ្យខូចវង្សកូនអញ បើនឹងមិន
ឲ្យវាទេ ជាសត្វអង្កាចកាយឃោសយោ វាអាចចង្កូមនិងក្រចក
ដើងវាជាអាវុធនឹងយាយឯង ឲ្យដល់ខ្លួនក្តីនិរាសទៅផ្សេងទៀត
បើដូច្នោះ មានទីនិយាយល្អ កាត់អាវុធនាចេញទើបទឹកទីខ
ខ្លួនសុខបាន គិតហើយ នាយដង្ហោនិយាយទៅថា អាសិក្ខតោ
អ្នកឯងមកចង់បានកូនយើងជាភរិយានេះ យើងក៏គាប់ចិត្តណាស់
ចង់បានបាងឯងជាកូនជាចៅពិតទៅ ព្រោះយើងឥតប្តូរអំណាចនឹង

ឯដង្ហោនោះ ឮសិក្ខតោ មកពោលពាក្យចង់បានកូនខ្លួនជា
ប្រពន្ធដូច្នោះ ក៏គិតថា អាសិក្ខតោនេះជាជាតិថយថោក មិនគួរ
នឹងលើកកូនក្រមុំឲ្យជាភរិយាឲ្យខូចវង្សកូនអញ បើនឹងមិន
ឲ្យវាទេ ជាសត្វអង្កាចកាយឃោសយោ វាអាចចង្កូមនិងក្រចក
ដើងវាជាអាវុធនឹងយាយឯង ឲ្យដល់ខ្លួនក្តីនិរាសទៅផ្សេងទៀត
បើដូច្នោះ មានទីនិយាយល្អ កាត់អាវុធនាចេញទើបទឹកទីខ
ខ្លួនសុខបាន គិតហើយ នាយដង្ហោនិយាយទៅថា អាសិក្ខតោ
អ្នកឯងមកចង់បានកូនយើងជាភរិយានេះ យើងក៏គាប់ចិត្តណាស់
ចង់បានបាងឯងជាកូនជាចៅពិតទៅ ព្រោះយើងឥតប្តូរអំណាចនឹង

វាក្យាន់ឯក្រកូលឲ្យមាំមួនតទៅ ទើតខាងចិត្តកូនស្រីយើងនេះ
ជាវាស្ម័គ្រព្រាក់ព្រមស្រឡាញ់បាងឯង ឬយ៉ាងម្តេចនោះ យើង
ពុំបានទាន់ដឹង បើដូច្នោះ ចូរបានឯងនៅនេះសិនចុះ ចាំយើងចូល
ទៅនិយាយនឹងវាមើលសិន ថាហើយទើបចូលទៅក្នុងផ្ទះបន្តិច ក៏
ចេញមកទិញ ហើយនិយាយថា យើងបាននិយាយនឹងកូនយើង
ស្រេចហើយ វាព្រមស្ម័គ្រនឹងអ្នកឯងទើបទើតវាថា អ្នកឯងមាន
ក្រចកទើងស្រួចណាស់ ទើក្រឯងបានគ្នាទៅ អ្នកឯងលូកប្រទីឡូង
លេង បិចថ្កាស់ បិចដោះក្តី វាខ្លាចទើក្រឯងមុតថ្កាស់ មុតដោះ មួយ
ទៀត ទើក្រឯងអ្នកឯងថែបឱ្យបដិញបថ្កាស់ មុខមាត់ទៅ ប៉ះត្រូង
ចង្កូមនិងមុត ហេតុនេះ បើអ្នកឯងឲ្យយើងកាត់ចង្កូម កាត់ក្រចក
ចេញខ្លះនោះ ទើបកូនយើងវាព្រម ។

ឯសិក្ខតោ លុះអំណាចក្តីម្នានស្រឡាញ់គ្រប់សង្កត់ ក៏ឆោត
ទើបថា អញ្ជើញលោកទេសកមកកាត់ក្រចកកាត់ចង្កូមខ្ញុំចុះ ថា
ហើយ ក៏ដេកហាមាត់លាត់ក្រចកឲ្យនាយដង្ហោកាត់ នាយដង្ហោ
ក៏ហៅកូនក្មួយជួយគ្នាកាត់គ្រឿងអាវុធនៃសិក្ខតោនោះ ។ ឯសិក្ខ
តោនោះ ក៏លុះត្រូវតែកាត់ក្រចកដកចង្កូមអស់ហើយក៏ស្បើយ
កម្លាំង ស្បើយប្តូរចុះ ឯនាយដង្ហោនោះដឹងថា សិក្ខតោអស់ប្តូរ

ហើយ ក៏ហៅពួកកូនក្មួយជួយគ្នាដេញវាយសិដ្ឋនា, អ្នកខ្លះបាន
ដំបង ខ្លះបានដាន់លំទើង តាំងដេញចាក់ ដេញប្រហារសិដ្ឋនា
ពុំអស់ប្លន្ទនឹងតស៊ូ ក៏រត់ចូលទ្រព្យទៅ បានស្តេចក្តីទេវនាផ្សេង
ពុំហោង។

ទ្រៀងនេះ ឯងស្តាប់មើលចុះ ហើយប្រៀបដោយមនុស្ស
យើងសប្បទិដ្ឋនេះ មានលោកចៅអធិការ ឬលោកអ្នកឯណា
មានសម្បត្តិ ត្រូវមេស្រីអ្នកលេងវាបញ្ជាតដោយកលតាមគត
ថាវាដោយហើយ លើកសម្បត្តិឲ្យទៅវាមុនអស់ ដល់ខ្លួនសឹក
ទៅ វាគេចជាមិនស្នេហាវិញ និងទាវយកទ្រព្យសម្បត្តិវិញ វា
គេចទឹកប្រៃជាពុំបានទទួល មិនបានដឹងព្រះទ្រព្យនោះ នឹងយក
វិញពុំបាន ដូចយ៉ាងសត្វសិដ្ឋនា ឲ្យគេកាត់ក្រចកដកចង្កូមអស់
គួរគិតមើលទៅទៀតចុះ តាមទ្រៀមឃ្លានស្រឡាញ់ឆោតនេះ
ឯង។

និទានក្នុងទសជាតកថា កាលមហោសថបណ្ឌិត រត់ចោលនាង
អមរាទេវី ភៀសអាត្មាជាមនុស្សសាមញ្ញ ទៅនៅអាស្រ័យនឹង
ពួកស្នូនឆ្នាំងនោះក្រោយនោះ អាចារ្យទាំង៤នាក់ គឺអាចារ្យសេ
នក១ អាចារ្យបុក្កល១ អាចារ្យកាមិន្ទ១ អាចារ្យទេវិន្ទ១ អាចារ្យ

ទាំង៤ នោះដឹងថា ព្រះមហោសថបណ្ឌិតរត់ចេញចាកលំនៅ
ដោយកលឧបាយរបស់ខ្លួនដែលទូលញ្ឆេះញ្ឆង់ ឲ្យព្រះបាទទិទេ
ហរាជក៏តស្តប់ចៅមហោសថនោះ សមក្តីប្រាថ្នាខ្លួនហើយ ក៏
មានចិត្តត្រេកអរទ្រកពោក ក៏តចិត្តប្រមាថនាងអមរាទេវីជា
ភរិយានៃពោធិសត្វ ចង់បាននាងជាភរិយាទីទីទេព, ទើតកាលអាចា
រ្យទាំង៤ គិតទៅចង់នាងអមរាទេវីសឹងគិតគំនិតទ្រៀងខ្លួន នឹង
បានដឹងគ្នាក៏ទេ។

ទិដ្ឋមួយ, អាចារ្យទាំង៤ ប្រើមេអណ្តើកឲ្យនាំយកមាសប្រា
ក់ទៅផ្លូវនាង ហើយនិយាយផ្លូវលោកិយផ្សេងស្រីមេម៉ាយប្តីបង
ចោល។

ឯនាងអមរា កាលនាចប់ដឹងថា អាចារ្យទាំង៤ ចង់បាននាង
ដូច្នោះហើយក៏និយាយប្រាប់មេអណ្តើកទាំង៤ នាក់នោះថា ខ្លួន
នាងជាស្រីមេម៉ាយប្តីរត់ចោល នៅកន្លែងឯកាត់តទីពឹង ឥឡូវ
បើលោកអាចារ្យមេត្តាប្រោសនាង ឲ្យបានទីពឹងនោះនាងក៏
ទើសនត្រេកអរ និងគុណលោកអាចារ្យណាស់ហើយនាងក៏ព្រមតាម
អធ្យាស្រ័យ ទើតឯងទៅប្រាប់នាយឯងទីទីទេពថា បើលោកចង់
មកផ្ទះនាងនោះ ឲ្យអញ្ជើញមកទេវលាយប័ស្តុកនេះ ថាហើយ

ទើបសរសេរជាសំបុត្រកំណត់សញ្ញាពេលឲ្យមក ប្រសចហើយ
 ប្រគល់ឲ្យមកមេអណ្តើកទាំង៤ ឲ្យនាំទៅឲ្យនាយទីនខ្លួនទីទេព
 ក្រោយនោះ នាងអមរាចាត់ប្រើទាសាទាសី ឲ្យជីករណ្តៅ១
 ជម្រៅលិចក្បាលហើយឲ្យយកលាមកចាក់ទឹកឲ្យរលាយចំនួនត្រី
 មចក្តាមាត់ ហើយឲ្យធ្វើជាយន្តតន្ត្រី បិទបាំងតាំងនូវពាងទឹក ហើ
 យទាសាទាសីចាំនៅរក្សា នាងឲ្យសញ្ញាដល់ទាសីទាំងឡាយ
 តាមឧបាយនាងគិតនោះឯង។

ឯអាចារ្យសេនក លុះបានទទួលសំបុត្រនាងបានអានមើលដឹង
 សេចក្តីហើយ ក៏ប្រកាសអនុក្រឹត្យពេកលុះដល់១៧ត្រីម៉ោង៤ អាចារ្យ
 ក៏រៀបចាត់ចែងទីតាំងកាយ ស្លៀកពាក់សមគួរហើយ ក៏ចេញចា
 ក្រឡះស្មាន ដើរឆ្ពោះទៅកាន់ផ្ទះនាងអមរា ដល់ហើយក៏យន់នៅ
 មាត់ទ្វារ គោះទ្វារជាសញ្ញា។

ឯពួកទាសីទាសានាងអមរា បានឃើញអាចារ្យសេនកមកដល់
 ក៏នាំគ្នាចេញទៅទទួល ហើយនាំចូលទៅក្នុងបន្ទប់ទឹក និយាយ
 ប្រលោម ថា "លោកនាយ ខ្ញុំម្ចាស់ផ្តាំថា បើលោកតាមកដល់សូម
 ឲ្យលោកតាងូតទឹកជម្រះសរីរកាយ បំប្រាំប្រោះទឹកអប់សិន សូម
 អញ្ជើញឡើងតំណាក់ព្រះនាង"។

ឯអាចារ្យសេនក ត្រូវមេទាសីនាំប្រលោម ក៏ព្រមផ្លាស់សំព
 ត់ដោះអាវ ចិញ្ចៀនពេជ្រឲ្យមេទាសីនាំកាន់ឲ្យ មេខ្លះនាំចូល
 ទៅក្នុងទីល្ងង់បន្ទប់ ឲ្យអង្គុយលើក្តានយន្ត មេខ្លះយកផ្តិតប្រាក់
 ដងទឹកស្រាច មេខ្លះធ្វើជាជួយដុសទឹកលឿន លុះត្រូវបន្តិចមេ
 អស់នោះទាញយន្តឡើង ឯក្តាននោះក៏ភ្លាត់ចាក់ទឹបះឡើង
 អាចារ្យសេនក ក៏ធ្លាក់ចុះទៅក្នុងរណ្តៅអាចម៍នោះ ដើបទឹក
 ឡើងឲ្យផ្តុំតអំពីលាមកនៅរងទុក្ខដូចសត្វនៅគូថនរក
 នោះឯង។

ទីថ្ងៃឯអាចារ្យបុក្កសនោះ លុះដល់យប់ម៉ោង៧ ក៏ចាត់ចែង
 ទីតាំងខ្លួនទៅផ្ទះនាងអមរា ឯពួកមេទាសីនាំក៏ប្រលោម ដូចបទ
 អាចារ្យសេនកហើយ នាំទាញយន្តទម្លាក់អាចារ្យបុក្កសនោះ
 ទៅក្នុងរណ្តៅគូថជាមួយនឹងអាចារ្យសេនកនោះឯង។

លុះដល់ពេលម៉ោង១០ អាចារ្យទេវិន្តទៅចុះកលដូចអាចារ្យ
 ទាំងអស់ អាចារ្យទាំង៤ នៅក្នុងរណ្តៅគូថរងទុក្ខនៃទនាសាយ
 លាមកជោរពោរឡើងដល់ត្រីមចក្តាមាត់ បានដឹងគ្នាថាចុះកល
 នាងអមរាទេវិន្តនៅរងទុក្ខអស់១៧ត្រី លុះព្រឹកឡើងនាងអមរា
 ប្រើពួកទាសីទាសា យករងកទាក់កអាចារ្យទាំង៤ ទាញឡើង

ចាកវណ្ណា ហើយឲ្យយកទឹកចាក់លាងសព្វសាវពាក្យកាយនៃអាចារ្យ ឲ្យយកដុំឥដ្ឋដុំសក្យាលអាចារ្យទាំង៤ ។

ឯអាចារ្យទាំង៤ បានសេចក្តីឃើចាប់ដោយមេទាសីវាង្គសកោសដុំសដោយដុំឥដ្ឋនោះឯង លុះជម្រះលាងកាយអាចារ្យភ្ជាប់គ្នា ហើយឲ្យអ្នកបម្រើទើសឯអាចារ្យដូចគេទើសឯខ្មោច, នាងក៏ចូលទៅក្នុងព្រះរាជវាំងនាំយកអាចារ្យទាំងនោះ ទៅថ្វាយដល់ព្រះបាទទីទេពរាជ, ស្តេចឲ្យស្រាយសំណុំកន្ទេលមើល ស្រាប់ទើតយើញអាចារ្យទាំង៤ នៅក្នុងនោះទើបទ្រង់ត្រាស់សួរនាងអមរា ក៏ក្រាបទូលតាមដំណើរអាចារ្យទៅក៏ទើហងប្រមាថនាង តាំងអំពីទើមដល់ចប់សព្វប្រកាស ។

ព្រះបរមរាជាបានទ្រង់ស្តាប់ដូច្នោះក៏ទ្រង់ព្រះពិរោធខ្មោលនឹងអាចារ្យទាំង៤ហើយទ្រង់ត្រូវតិះដៀលដោយពាក្យអាក្រក់ផ្សេងៗ ទ្រង់បណ្តេញឲ្យទៅផ្ទះទើវងខ្លួនទីទើ ។

ឯអាចារ្យទាំង៤បានសេចក្តីអប្បយសខ្មាសអស់បណ្តាមហាជនទាំងឡាយពុំអាចនឹងទៅកាន់ទីជំនុំប្រជុំជនានុជនផងបាន ខានចូលព្រះរាជវាំងអំពីថ្ងៃនោះមក ។

ឯនាងអមរាទើលុះសម្រេចកិច្ចខ្លួនហើយក៏ក្រាបថ្វាយបង្គំលា

ស្តេចនាំពួកបរិវារនាងទើល ទៅកាន់គ្រឹះស្ថាននាងទើញូហោង ។

ទើវងនិទាននេះមានសេចក្តីពិស្តារក្នុងគម្ពីរទសជាតកងណោះ មានសេចក្តីតទៅទៀតយើងទាញយកទើតបទ្រង់នេះមកសម្តែង ដើម្បីយើញសេចក្តីត្រង់តម្រាមនាត កើតដោយសេចក្តីឃ្លានស្រឡាញ់នេះឯង ។

ចប់តម្រាម្លានស្រឡាញ់នាត

អាចារ្យបាំងឈើ ភ្លើងទៅលើ ខ្លួននាងអមរា ជាកល្យាណស្រ្តីមានបញ្ញា បំពោតឲ្យអាចារ្យធ្លាក់វណ្ណា ទោសគឺក្តីស្នេហ៍នោលុះទាល់ទើត បង់ប្រាណបានខ្លះ ក្តីធ្លាក់ថ្លុយស ខុសនឹងព្រះចៅ តម្រាមនេះហៅ នាតនោច្រពោះស្រ្តី ។

តម្រាម្លានអាហារននោត

មានសត្វក្រពើ១នៅក្នុងបឹងធំលុះដល់វង្សប្រាំឯទឹកបឹងនោះ ក៏វង្សខ្លះអស់ក្រពើនោះនៅពុំបានទើបវង្សទើវង្សតាកដើរត្រាច់វង្សទើមានទឹកនឹងអាស្រ័យ ។

ឯក្រពើក៏សូមដោយសាវនទេះតានោះ តានោះសួរថា "ចៅឯងតើនឹងទៅណា? ក្រពើប្រាប់ថា "ខ្ញុំបាទនេះវង្សអាស្រ័យពុំបានគឺបឹងទើដល់ខ្ញុំបាទធ្លាប់នៅនោះ ឥឡូវទើវង្សខ្លះអស់នឹង

នៅតទៅពុំបាននឹងទៅស្វែងរកបីឯប្អូនស្នំឯទន្លេឯណា ទីដែលមាន
ទឹកនោះនឹងអាស្រ័យនៅ ថាបើតាមមត៌ានាំខ្ញុំបាទទៅបានដល់ទី
ត្រង់ណាទីដែលមានទឹកនោះ សូមតាមមត៌ាដាក់ខ្ញុំបាទត្រង់ទីនោះ
ចុះ" ។

ឯតានោះក៏ព្រម ទើបដោះគោចេញចាកនិមហើយឲ្យក្រពើ
ទឡើងជិះលើទូកទេ ឯក្រពើនោះខ្លួនទើងក៏លូនក្រាបក្បាល
ដល់ក្បាលក្រពើទេ ហើយមិនទុកចិត្តខ្លួនក្រែងធ្លាក់ ទើបឲ្យ
តានោះយកទ្រូមកចងខ្លួនភ្ជាប់នឹងទូកទេ តានោះក៏ធ្វើតាម
ពាក្យក្រពើស្រេចហើយ តាក៏ទិមគោបរចេញអំពីទីព្រៃនោះ
លុះត្រាដល់ទីបីឯមានទឹក១, តានោះក៏បញ្ឈប់ទេដោះគោ
ចេញ ហើយស្រាយចំណងក្រពើប្រាប់ថា "បីឯនេះគួរហើយចូរ
អ្នកឯងលូនទៅនៅបីឯនេះចុះ" ។

ឯក្រពើជាសត្វអកតញ្ញាមិនដឹងគុណគេមានសេចក្តីឃ្លានអាហារ
ដោយអត់មកយូរថ្ងៃហើយក៏និយាយទៅថា "តាឯងនេះចង់យើង
ភ្ជាប់ទូកទេ យើងបានសេចក្តីទុក្ខទេនាពន់ពេកណាស់តាឯង
ត្រូវឲ្យគោយើង១ស្តីទើបតាឯងរួចទោសថាបើមិនឲ្យគោដល់
យើងទេ ត្រូវឲ្យយើងស្តីតាឯងក្នុងកាលឥឡូវនេះ" ។

ឯតានោះលុះឮក្រពើពោលពាក្យដូច្នោះ ក៏ភិតភ័យទើបស្តី
អង្វរថាអ្នកក្រពើខ្ញុំឯងនេះមានគុណបានដឹកនាំបាឯងមកដល់ទី
នេះ ឥឡូវបានឯងស្តីខ្ញុំវិញការនេះ ខ្ញុំឯងឥតទោសសោះមិនគួរ
នឹងពិឃាតបើដូច្នោះ ខ្ញុំពុំសុខចិត្តចាំខ្ញុំទៅរកលោកចៅក្រមឲ្យ
លោកវិនិច្ឆ័យ រឿងក្តីនេះសិន សឹមប្រតិបត្តិទៅមក, ឯក្រពើក៏
ព្រមថា "អើ តាឯងទៅរកចៅក្រមណាក៏ទៅឲ្យឆាប់ចុះយើង
ពុំខ្លាចទេ" ។

ឯតានោះបានចេកទុំ១ស្លឹក ក៏កាន់ដើរទៅរកចៅក្រម, កាល
នោះមានសន្យាយគល់១ នៅលើទួលដំបូកបានឃើញតាកាន់ចេ
កដើរកាត់ព្រៃចូលមក ទន្យាយក៏សួរទៅថា "តាអើយតាឯង
មាននេត្រាផលជោរសោកសៅ ដោយមានទោសទុក្ខយ៉ាងណា?
មកនេះតើនឹងទៅស្តានឯណា? ។

ឯតានោះក៏និយាយសេចក្តីខ្លួននឹងក្រពើក៏តហេតុនឹងគ្នាប្រាប់
ទន្យាយនោះសព្វប្រកាស ។

ទន្យាយបានស្តាប់ដូច្នោះក៏ថាអើអាសត្វក្រពើនោះ ជាសត្វ
មិនដឹងគុណតាឯង បើដូច្នោះខ្ញុំនឹងទទួលទៅជាចៅក្រមជម្រះឲ្យ
តាឯងកុំភ័យទឡើយឲ្យតែចេកនោះមកខ្ញុំស៊ីសិន សឹមទៅជាមួយ

គ្នា ។ តានោះក៏ឲ្យចេក១ ស្និតទៅសុភាទន្ធាយ ៗ បរិភោគចេក
 នោះអស់ហើយ ក៏នាំគ្នាទៅទីតំណក់ដែលឈប់នោះ ដល់ហើយ
 សុភាទន្ធាយនិយាយទៅថា "ម្តេចចៅក្រពើចៅឯងទ្រង់ផ្លូវ
 ច្រើនដឹងជាទៅណាបានតាតាតមេត្តាឲ្យដោយសារមកផង
 ឥឡូវបានដល់ទិសមគួរ នឹងរកអាស្រ័យនៅហើយ ម្តេចចៅគិត
 ទ័រសឃ្លីគុណគេ គិតនឹងស្ម័គ្រទិញគេធ្វើទុក្ខទោសអ្វីឲ្យដល់
 ចៅឯង" ។

ឯក្រពើក៏ឆ្លើយថា "អើលោកសុភាតានេះគាត់ឲ្យខ្ញុំដោយសា
 រមកនេះក៏មែនប៉ុន្តែគាត់ធ្វើបាបខ្ញុំខ្លាំងណាស់គិតគាត់ចង់ខ្ញុំភ្ជាប់
 ទៅនឹងទូកទេខ្ញុំឯងពេក រកទីតាំងទេខ្លួនដកដង្ហើមក៏ពុំបាន
 គាត់ធ្វើទុក្ខខ្ញុំយ៉ាងនេះបានជាខ្ញុំខឹង ត្រូវឲ្យគាត់ប្រគល់គោគាត់
 បាន១ ឲ្យខ្ញុំស្ម័គ្រ ថាបើគាត់ពុំព្រមឲ្យគោនោះទេត្រូវស្ម័គ្រគាត់
 ទិញ" ។

ទន្ធាយក៏ឆ្លើយអនុលោមតាមថា "អើតាឯងចង់គេតាំងខ្ញុំឯ
 ហួសបានជាគេខឹង ចុះតាឯងម្តេចក៏ចង់គ្នាតាំងម្តេច គ្មានក៏តែទិញ
 និមន្តបង្កបង្កាច់តា?" ។

តានោះថា "ទេ ខ្ញុំបាទចង់ធ្ងន់ទេលោកចង់ល្មមទីតាំងពុំឲ្យ

ធ្លាក់ប៉ុណ្ណោះឯង" ។

ទន្ធាយថា "អើខាងចោទថាចង់តាំងខ្ញុំឯខាងចម្លើយថាចង់
 ធ្ងន់ ពាក្យទាំង២នេះសឹងពុំមានបន្ទាល់សាក្សីអាងអើបើដូច្នោះ
 ចៅក្រពើឯងល្មមឡើងលើទូកទេទេទិញ ឲ្យតាតាតមេត្តា
 តយើងនឹងមើលឲ្យដឹងជាតាំង ឬធ្ងន់ជាសាក្សីនឹងបានកាត់សេចក្តី
 នេះឲ្យយុត្តិធម៌ទៅបាន" ។

ឯក្រពើជាសត្វខ្លា ក៏វាទទ្រង់ទៅក្រាបលើទូកទេទេឲ្យ
 តានោះចង់ដូចមុន តានោះយកបំណងតាំងចង់ដូចមុនទិញ ទន្ធា
 យសួរថា "ម្តេចចៅកុម្មារ តាតាតមេត្តាឯងយ៉ាងនេះឬ? ក្រពើក៏
 ឆ្លើយថា "ទេលោកកាលគាត់ចង់ខ្ញុំមុននោះ តាំងលើសនេះខ្ញុំឯ
 ណាស់បើចង់តែប៉ុណ្ណោះខ្ញុំនឹងទៅខឹងអ្វីនឹងគាត់" ។ ទន្ធាយថា
 "អើ ចូរតាវិញទ្រង់ទៅទៀតឲ្យគេសុខចិត្ត" ។ តានោះក៏
 វិញចំណង់ឡើងទៀត ។ ទន្ធាយសួរថា "ម្តេចចៅកុម្មារម្តងនេះ
 តាំងជាតាំងដូចកាលជាន់មុននោះហើយឬ? ក្រពើថា "នៅពុំទាន់
 លើចង់មុននោះទេ" ។ ទន្ធាយថា "តាឯងកាប់ឈើមកធ្វើជាកូន
 កំព្រានីតម្តងទៀតទៅ" តានោះក៏ធ្វើតាមហើយតាំងត្រឡប់
 វិញទាំងមុខទាំងក្រោយពេញកម្លាំង ឯក្រពើនោះត្រូវត្រឡប់

ក្នុងកំព្រាខ្លាំងតឹងខ្លួនស្ទើរតែដកដង្ហើមចេញពុំបានទើបឆ្លើយ
ថា "សូមទានកាលជាន់មុននោះគាត់ចង់តឹងយ៉ាងនេះឯង, លោក
អើយនរណាឡើយនឹងអត់បានសូមលោកជាសាក្សីមើលចុះ ជា
អ្នកឯណាខុសឯណាត្រូវ" ។

ទន្ទាយយើញក្រពើខ្លួនពុំរួចហើយទើបបង្គាប់តាទនោះថា
"តាចាំអ្វីទៀតពូជម៉ែក្នុងនេះទោះនោះមិនយកមកពុះក្បាលនាំទៅ
ទុកឲ្យរស់ធ្វើអ្វីខ្លោចអាសត្វអកតញ្ញពុំដឹងគុណគេទើបលែងធ្វើលើ
ខ្លួន" តាចាស់នោះបានឱកាសដោយទន្ទាយប្រាប់ដូច្នោះក៏ស្ទុះ
ទៅយកពូជម៉ែកសំពង់កាប់កាត់ក្រពើនោះជាកំណាត់តូចធំ
ក្រពើដលុះនូវក្តីអន្តរាយជីវិតហោង។

សុភាទន្ទាយបង្គាប់ថា "កង់កន្ទុយនាំនោះតាងឯឆ្នើរដាក់យក
ទៅស្លូតសាប្តូចដំញាំងក៏ជា ឯពោះទៀនបត់ចន្ទាសនាំនោះញ៉ាំង
ភ្លាជាណាស់តាអើយ" ។

ឯតាទនោះធ្វើតាមសុភាទន្ទាយប្រាប់សព្វប្រកាសហើយយក
ចេកត្រសក់ជូនទន្ទាយដោយក្តីខ្លួនផុតអន្តរាយនឹងក្រពើ ព្រេសច
ហើយយកគោមកទឹមទទះលាសុភាទន្ទាយបរទៅកាន់ទីថានទើន
អាត្មាហោង។

ក្រអើយក្រពើ គេមានគុណលើ មិនដឹងគុណគេ ចៅបានដល់បឹង
គិតខឹងទើបទេ ត្រឡប់ខាំគេ ឲ្យស្លូតជីវិត។ ធ្លាក់កលខ្ទបាយ
សុភាទន្ទាយ ឲ្យចង់ចៅភ្និត និងទូកទេះ ព្រសមេះអស់ទី
ចៅបងជីវិតដោយពូជម៉ែតា។

តម្រាម្នាន គិតបញ្ឆោត លុះគេចោទ ឆោតប្រាប់គេ
កាលណោះ ព្រះពុទ្ធជាម្ចាស់យើង នៅក្នុងកាលសាងបញ្ញាបានម
អន្ទាលជាតិកើតជាសត្វពានរហៅថា មហាកបិទ្ធ កបដោយ
កម្លាំងក្លាហានអាស្រ័យនៅទីព្រៃត្រើយស្ទឹងធំ១ ស្ទឹងនោះមាន
កោះ១ ឯក្រពើព្រៃប្រពន្ធពោលដូច្នោះ ក៏លោមទៅថា "ទីហម
កម្មីមាសបង! នាងមានក្តីបំណងបឹងសាច់ថ្លើមទើនពានរនោះ ជា
ភ្នាក់ងារបងនឹងទៅរកមកឲ្យប្អូនបានក្នុងកាលថ្ងៃនេះ ព្រោះមា
នផ្លូវ១ នៅខាងលើទីយើងមានមហាពានរ១ តែឯលោតផ្លោះ
ឆ្លងពីត្រើយទៅកោះ ពីកោះទៅឯត្រើយវិញ ដូច្នោះបងនឹងទៅ
ចាំលាក់ខ្លួនពួនទើអបនៅខាងដំបូងធំ ចាំគោះមហាពានរនោះត្រា
តែបាន", ថាហើយចៅក្រពើក៏ទីហលលើលាត្រង់ទៅទីដំបូងធំ ដល់
ហើយតាំងឡើងក្រាបលើទីថ្ម ធ្វើអាការដូចថ្មដើម្បីពោធិសត្វ
សំគាល់ថាជាដំបូង និងលោតទៅលើខ្លួននឹងងាយចាប់។

ឯមហាកបិទ្កុវាជ លុះពេលល្ងាចត្រជាក់បរិភោគកបដោយទីផ្លូវ
យើមើបយើបរិបូណ៌ទិក្ខុលកោះនោះមានដីខ្សាច់និងដីថ្មៗ
ដុះនាកណ្តាលទីនោះជិតនឹងច្រើនយ ពោធិសត្វទីតលោតផ្លោះអំពី
ច្រើនយទៅដល់កោះនោះ ដើម្បីស្វែងរកផលលាផលវាល់ៗទីថ្មៗ

គ្រាកាលណោះមានសត្វក្រពើញ្ជូញឃ្លោលជាប្តីប្រពន្ធអាក្រស្រីយ
នៅក្រោមស្លឹកនោះឯង លុះនៅយូរមកមកក្រពើនោះដើមគី
មានគត់និងពងក៏ត្រូវទៅហលាចំណង់ចង់ស្តីម្នាក់នា ទើបនិយាយ
នឹងក្រពើឃ្លោលថា "ខ្ញុំមានកូនចង់ទទួលទានថ្លៃមហាពានន
នោះជាខ្លាំងណាស់បើអ្នកមិនគិតកកទ្រុំខ្ញុំបរិភោគក្នុងសម័យ
នេះខ្ញុំនឹងស្លាប់ចោលអ្នកឯងជាប្តីសម្លាញ់ហើយ" ។

ផលលាផលទីផ្លូវហើយនិងនិលទៅខាងច្រើនយនាយទីញ្ជូលុះលោ
តចុះចាកកោះផ្លោះមកដល់ទីផ្លូវស្លឹកហើយនិងលោតទៅជាន់
ដីថ្មកណ្តាលនោះ ទើបទៅឃើញក្រពើក្រាបលើថ្ម ក៏ក៏ក៏
សង្រឹយគិតថាថ្មនេះសព្វកាលនេ្យៗឯមក ទីតឯទាបត្រឹមខ្នងទឹក
នេះទេ ថ្មនេះហេតុអ្វីក៏ថ្មនេះខ្ពស់ដូច្នោះទំនងជាមានសត្វកំណាច
មកដេកក្រាបលើថ្មនេះ ដើម្បីយាយជិតអាត្មាប្រាកដ ពោធិ
សត្វគិតដូច្នោះហើយ ក៏ពោលពាក្យហៅទៅថា "ទីហដីថ្មដី...

ប្រសើរអើយ! អើខ្លួនចៅឯងនេះសព្វកាលនេ្យៗឯមកពុំដែល
លូតខ្ពស់ហួសអំពីខ្នងទឹកនេះទេថ្មនេះ ហេតុអ្វីក៏ថ្មឯងលូតខ្ពស់
លើសកាលមុនៗហេះ? ពោធិសត្វពោលហៅថ្មយ៉ាងនេះ មិនទីត
ម្តងគឺហៅអស់វាវះ៣ដងៗ

ឯក្រពើក្រាបលើថ្ម ឮពាននហៅថ្មជាតំរប់៣ ដងក៏គិតថាថ្ម
នេះកាលពីដើមទំនងជាចេះនិយាយទើបបានពានននេះហៅប្រ
ស្រីយ ឥឡូវឯងមកដេកក្រាបលើខ្នងវា បានជាវានិយាយតទៅ
នឹងស្វាទីញ្ជូនប្តី បើដូច្នោះមានទីតអញ្ជាឯងក៏ឆ្លើយនិយាយជួសថ្ម
នេះទើបបានស្វាទីញ្ជូនវាហេតុមក ព្រោះថ្មនេះនឹងស្វាទីញ្ជូនគេ
ធ្លាប់ចេញប្រស្រីយនិងគ្នា គិតហើយចៅក្រពើក៏ឆ្លើយតបទៅថា
"ទីហមហាកបិទ្កុវាជ អ្នកឯងសង្រឹយនិងយើងថា លូតខ្ពស់ហួសអំ
ពីមុននោះឬ? យើងតាំងនៅដីដែល ដូចកាលមុននោះទេអញ្ជើ
ញ្ជូនលោតមកជាន់យើងដូចកាលមុនៗនោះចុះ" ។

ឯបរពោធិសត្វ បានឮក្រពើពោលតបមកដូច្នោះក៏ថា "ភោ
ននណាមកពោលពាក្យនិងយើងនេះថ្មយើងធ្លាប់ជាន់នេះ មិន
ចេះនិយាយជាភាសាលោកទេ នេះគឺរូបននណាពោលប្រាប់មក
យើងនេះ" ។

ឯក្រកពើនោះលុះឮដូច្នោះក៏ទាល់បញ្ហានិងគេចខ្លួនពុំខ្លួចទើប
ឆ្លើយប្រាប់តាមក្តីពិតថា "យើងនេះគឺត្រូវហាក់ម្នាទៅនាទីស្តីង
នេះណាពានរ" ។

"ឱចៅមហាក្រមួនទេហៈ! អើហេតុអ្វីក៏ចៅមកដេកក្រាបលើ
ថ្មនេះ?" ។ "ទើនចៅពានរយើងនេះមានសេចក្តីប្រាថ្នាចង់បានសា
ច់ថ្លើមរបេះដូងទើនចៅឯងនឹងនាំទៅឲ្យភរិយាយើងបរិភោគ" ។

"ឱ! បើចៅប្រាថ្នាជីវិតយើងដូច្នោះចូរចៅហាមាត់ធ្មេចភ្នែក
ទឡើង យើងនឹងលោតទៅត្រង់តែទឡើងនេះ ។ ឯក្រកពើនោះក៏តាំង
ហាមាត់ទឡើងចង្រ្កាងធំធ្មេចភ្នែកទាំង២ ជិតប្រុងចាំត្របាក់
ពានរ ។ ឯពោធិសត្វមានឱកាសហើយក៏លោតផ្លោះស្ទុះទៅអំពី
ទីទាបត្រង់ទៅជាន់លើក្បាលចៅក្រមួនហើយផ្លោះទៅដល់ច្រើត
យនាយដោយកម្លាំងខ្លាំងលឿន ដូចខ្យល់មួយរំពេច ពោធិសត្វ
ក៏ទៅដល់ទីលំនៅទីនអាត្មា ។

ឯមហាក្រមួនដឹងថាពានរលោតផ្តុតខ្លួនទៅចាប់ពុំទាន់ដូច្នោះ ក៏
កើតក្តីទោមនស្សតូចចិត្ត ដោយចាញ់កលមហាបិណ្ឌរាជ គឺអាត្មា
ឆោតខ្លាពិតៗ ហើយក៏ចុះពីខ្នងសិលាម្នីម្នា ទីហលទៅកាន់ទីរូង
ក្បាលកោះជាទីលំនៅអាត្មានិព្វហោង ។

ទឡើងនិទាននេះ មានសេចក្តីពិស្តារនៅក្នុងគម្ពីរចរិយា
បិដកឯណោះមើលចុះ ។

(ចប់រឿងរោតដោយក្តីឃ្នានអាហារ)

ត្រមាឆោតដោយស្រវឹងយសទឡើងបញ្ជោន
(ពាក្យអានជាបទ) កាកគតិទីតង តំណាល់តំណែង ដំណើរ

បក្សា ទីក្អកគោកមួយនៅ លើបុគ្គលក្តី ទីសនសុខស្នា ពនពិតតត
មោះ ។ ទីថ្ងៃ១បក្សី ចេញទីស្លូងចំណី តាមភូមិក្រៀនកោះ យើញ
អ្នកនិគម ហាលនំទឹកដោះ ទីក្អកអវហើយផ្លោះ ចុះចោះចឹកបាន
។ កាងស្លាបហើរស្លៀ ត្រមង់ត្រង់ទៅ ទីបរមើលទីថ្ងា ន ដាន
ទីដលយាត្រា ។ កាលនោះមានសត្វ សំពោច១ធាត់ទីស្លូងរកភោ
ក្តា មកដល់យល់ទីក្អក ទំទឹមកន្ត្រាមាត់ពាំនំប្រាកដជាចំណី ។

សំពោចគិតថា អញនឹងចរចា បញ្ជោនបក្សី ឲ្យវាហាមាត់
ភ្លាត់ធ្លាក់ចំណី ជ្រុះមកដល់ដី បានអញ្ជូនិញណា ។ គិតហើយទើប
ពោល ជាពាក្យបញ្ជោន ទៅកាន់ទីក្អកថា ទីក្អកអើយអ្នកទីក្អក
រូបឯកសោកា ចំពុះដូចជា ខ័នទឹកនំមរកដ ។ រោមស្លាបស្រស់
ស្រីល រលង់ដូចនិល រលើបម័ត់ចត់ ចង្កុះសមទ្រង់ ជង្គង់សម
បទ នឹងមុខសមមាត់ សមមានលក្ខណ ។

រូបអ្នកខ្ពស់ម បើតាមក្បួនខ្ញុំ ទំនាយទាយថា នឹង បានសម្រេច
ជាស្តេចបក្សា ទើតសីល្អសា ពុំទាន់ប្រត្យក្ត ។ បើសិនអ្នកទើប្រស
ខ្ញុំពួសទើប្រមក សូនសមចំស្តីក្តី ខ្ញុំហ៊ានទំនាយ ទាយថាអ្នកជាក់ បាន
ជាចមចក្រ កំពូលបក្សា ។

ទើក្តកឡើងអ្នក ព្រះគេសង្កត សនសើរអញ្ច ចង់ឲ្យគេស្តាប់
សូនសីល្អសា ទើបយនឡើងហា មាត់ទើប្រកចេញខ្ញុំ ។ ឯនំពាំ
នោះ ធ្លាក់ពីចំពុះ ជ្រុះមកដល់ដី សំពោចស្រុះស្រួល ទទួលចំណី
ហើយទើបស្រដី ចំអកបក្សា ។ ទើក្តកអើយចៅទើក្តក អ្នកឯង
ទើបងទើបក ចំណីនេះណា យើងពេញចិត្តគាប់ចិត្ត ដ្បិតអ្នកយល់
ថា យើងជាហោតា ទទួលខាន់ទៅ ។ ជាហើយចៅទើក្តក ប្រព្រឹត្ត
នេះឯក ឥតមានហ្នងសៅ អ្នកឯងទៅទក មកទៀតណាចៅ ពី
ទីថ្ងៃនេះទៅ យើងបានពឹងផង ។ ថាហើយសំពោច ទើបប្របាណ
ស្តុះផ្លូវ ចូលទីព្រៃដូចបឹង កាកោបង់នំ ក្រចិត្តកន្លង ពុំដឹងទំនង
ខ្មោចលងភក្សា ។

និទានឡើងនេះ អញ្ជើញប្រាជ្ញចេះ ត្រិះមើលកិរិយា ទើក្តក
ចង់ចំណី ព្រោះក្តីប្រាថ្នា ក្នុងបសំសា បាយសង្កត ។
នរអ្នកណា មានចិត្តប្រាថ្នា ចង់ឲ្យគេអ្នក នឹងដូចទើក្តកខ្មៅ

ត្រូវគេសង្កត ឆោតឡើងអំនួត បង់នឹងងអើយ ។

(ចប់តម្រាឆោតព្រោះសរសើរ)

តម្រាឆោតព្រោះមាន៖

(ពាក្យបទព្រហ្មគិត) តម្រាកច្រើកចិត្ត អាងឥទ្ធិវិទ្ធិ ឥតវិញ្ញាណ
ថាត្រាឆោត ទើមនមាន សត្វចចកម្មយអប្រិយ ។ នៅក្នុងគោហា
ស្លាត់ អស្រ័យសត្វជាចំណី ដោយសាវសត្វនាជសីហី ជាមិត្រភ័ក្ត
ស្មោះស្មាតម ។ ទីថ្ងៃចចកចន ឡើងសិក្ខនចូល យល់ថ្មដាម ១ ផ្ក
ដូចថានកញ្ជក់ផ្ក ។ ចចកយល់ថា ទើនអាត្មានៅក្នុងនោះ ដឹងជា
ស្រមោលច្មោះ កើតក្នុងចិត្តគិតទុស្តមិត្រ ។
គិតថាទៅមុសាប្រាប់សីហា ក្រកបប្បទិ ថាមានបច្ចាមិត្ត
ចង់លងប្បទិជំនាញជ័យ ។

មិត្រអញ្ជាកាន់មាន៖ អាងតបះកំទីហងហល់ ទើតថាបញ្ញាទាល់
យល់ស្រមោលគង់បោលដាក់ ។ ទើមនបើមិត្រប្រហាន ត្រូវថ្មដា
នោះជៀងជាក់ គល់កមិត្រគង់បាក់ សូន្យជីវិតពិតពុំខាន ។

បើនាជសីហីស្លាប់ សាច់ជាភព្វអញ្ចឯងបាន អាស្រ័យទទួល
ទាន ឃើញជាមានសឱជា ។ ចចកគិតច្មោះហើយ ពុំលង់ឡើយ
ទើបយាត្រា ទៅប្រាប់នាជសីហា ដល់ហើយថាទីហមហាមិត្រ ។

តែឡើងមានរាជសីហ៍ មួយនៅទីល្អាតនីចិត្រ អ្នកថាខ្លួនប្រសិទ្ធ
ចង់លក់ប្រទ្រង់និងមិត្រឯង។

រាជសីហ៍ស្តាប់ចចក និយាយឡើយដោយកលលេង ស្មានពិតដូច
ពាក្យទីថ្លង កើតជឿចិត្តតែសង្ស័យ។ ទើបតបថាអើចៅ មក
យើងទៅជំនាញជ័យ ខ្លាចអ្វីអាសត្តិទ្រព្យ នៅឯណាចចក។

ចចកនាំរាជសីហ៍ ឡើងគំនិតកាត់ឃ្នកចក ដរាបទៅដល់ច្រក
ល្អាតសិលាថ្មដាវ្យៈ។ ចចកក្លែងធ្វើខ្លាច មកក្រោយរាជសីហ៍ស្មោះ
ខ្សឹបថា ឃ្នកអីនោះ មិត្តមើលចុះនោះវាហើយ។ វាគ្មានព្រមមិត្ត
ទេ ឈរចំរើអនោកន្តើយ បើមិត្តធ្វើម្តេចហើយ វាក៏ធ្វើតបនិញ
ទីស្តង។ រាជសីហ៍ជឿស្តុះចូល យល់ស្រមោលអាត្មាឯង ស្មានសត្វ
ដទៃផ្សេង ទើបសម្តែងប្រទ្រង់សីហា។ ស្តុះក្រាបចាក់ក្រាញក្រោយ
កន្ទុយកាយកន្ទុះរាសំព្យាញញាក់ភក្ត្រា ធ្វើកិរិយាចូលជាញា
ជ័យ។ រូបភាពស្រមោលនោះ ខ្លួនធ្វើដូច្នោះវាច្នោះទើន រាជសីហ៍
ទោសោទីក្រ ស្តុះទះទល់ដល់ថ្មដា។ លុះត្រូវសិលាឡាក់ កក់បាក់
ដល់ពិការ រាជសីហ៍សូន្យសង្ខារ នៅនាកាលនោះឯងទើន។

អនិច្ចាសត្វសីហា ភ្លើងទោសោដុតឲ្យក្រ័យ មោហាបញ្ញា
ខ័យ ជំនាញជ័យនឹងរូបឯង។ លុះនៅនិរាសប្រាណ នេះព្រោះ

គ្មានបញ្ញាយេង យកទឹកមានៈឯង មកសម្តែងតាំងជាមុខ។ មានៈ
នេះខ្យល់ខ្លួន ចុះក្នុងក្បួនលោកតាំងទុក មានៈនាំបុករុក នាំមនោ
ឲ្យម្នេញអើយ។

(ចប់តម្រាសោតអាងមានៈ តែត្រឹមនេះហោង)

តម្រាសោតព្រោះឃ្លានមាន

មានចៅព្រានទីព្រាម្នាក់ទីតងដើរ បរទាញ់សត្វម្រឹតបក្រ័យក
មកចិញ្ចឹមជីវិតនៅជាប្រក្រតី ទីថ្ងៃចៅព្រានទីព្រាទៅទីស្ងួង
បរទាញ់ក្នុងទីព្រាលុះពេលល្ងាចក៏ត្រឡប់វិលមកផ្ទះ ដើរមក
ដល់ទីព្រាមានដើមឈើធំ១ដើម ដុះនៅខាងផ្លូវមានមេសេក១
ទៅធ្វើសំបុកភ្នាស់ក្នុង នៅលើចុងឈើនោះឯង។

ចៅព្រានទីព្រាដើរមកជិតនោះហើយពោលពាក្យថា ទីថ្ងៃនេះ
ពេលក៏ចួនល្ងាចណាស់អញ្ជូនឯឡើងយកកូនសេកនៅសំបុកនេះ
ពុំទាន់ បើដូច្នោះ ចាំព្រឹកទីស្អុកចុះនឹងមកយកវាទៅស្លស៊ី ថាហើ
យចៅព្រានទីព្រាក៏ដើរហួសទៅផ្ទះ។

ឯមេសេកនៅលើសំបុក លុះបានឮពាក្យព្រានទីព្រាគំនិតយា
យដូច្នោះ ក៏កើតភ្នំភ័យសោកស្តាយបុត្រ នឹងជីវិតអាត្មាថា
ឮឱ្យអញ្ជូនអើយ! កើតមកជាសេកនេះ ជាសត្វតែពិស តែតអាត្មា

នឹងតនឹងមនុស្សនោះសោះ ឥឡូវនេះវាថាព្រឹកស្អែកនេះវានឹងមក
 យកកូនអញទៅអាស្រ័យ ឱ! បើកូនអញដល់នូវសេចក្តីនិរាស
 ហើយ តើជិតអញឯណាក៏នឹងតាំងនៅបានគង់អញស្លាប់តាម
 កូនអញមិនដែលឡើយ, ឱកូនអញអើយ! តូចៗពេកពុំទាន់ដុះ
 ក្រាសដុះស្លាប់ឲ្យមាំមួននឹងបាននាំបង្កើនចេញឲ្យផុតអំពើសត្រូវ
 នេះ, មួយទៀតអញនឹងគិតរកសត្វណា អាចនឹងជួយបានអេះ! ។

ឱ! បើគិតទៅយើងខ្ញុំបាយ១ ល្ងមទឹកខ្លួនបានគឺអញមានសត្វ
 ពស់ទឹក១ នៅឯដំបូកខាងនោះ ពស់នោះជាសម្លាញ់នឹងអញ
 មកយូរហើយ ចាំអញទៅនិយាយ ឲ្យសម្លាញ់ជួយដោះទុក្ខនេះ
 ទើបបាន កាលទីដល់សេកនោះ គិតដូច្នោះក៏ហើរទៅកាន់សំ
 ណាក់ពស់ ដល់ហើយក៏និយាយប្រាប់ពស់ តាមទៀងចៅព្រាន
 ទីព្រៃវានឹងមកចាប់កូនខ្លួន ក្នុងទេវលោក្សីព្រឹកនេះឯង។

ឯពស់ទឹកព្រូងដូច្នោះក៏អាណិតសេកជាសម្លាញ់ទើបទទួលជួយ
 ដោះទុក្ខសេក ទើបផ្តាំសេកថា បើព្រាននោះវាទៀងនឹងយក
 កូនសេកឯងកាលណា ឲ្យសេកឯងនិយាយអង្វរសូតវាថា ទើបតែ
 អ្នកមេត្តាកុំយកកូនខ្ញុំចុះ ខ្ញុំនឹងប្រាប់ទីកំណប់មានប្រាក់ទឹកទឹកឯ
 នៅទីដំបូកនោះឲ្យអ្នក ក៏ឯជាតិមនុស្សនោះទើបត្រូវកំណប់

មានប្រាក់ហើយ គង់ចង់បានលើសកូនសេក ១២ នោះជា ១០០
 គុណគង់ឲ្យសម្លាញ់ឯងនាំផ្លូវវាមកដំបូកនេះ សម្លាញ់ឯងចូរប្រា
 ប់វាថាទីត្រង់នេះហើយ វានឹងលូកទឹកដមកក្នុងនូវនេះមិនខាន បើ
 វាលូកទឹកដមកកាលណាហើយ ខ្ញុំឯងនឹងចឹកវាឲ្យលុះដល់មរណកាល
 នាទីនេះឯង ឯសម្លាញ់ឯងក៏នឹងឆ្លងអំពើអន្តរាយ ។

មេសេកនោះបានស្តាប់ឧបាយពស់ប្រាប់ដូច្នោះហើយ ក៏ត្រេក
 អរទីក្រពេក ទើបលាពស់ហើរទិលឆ្ពោះមកទ្រទំនិញ ចូលក្រាប
 គ្របគ្រងកូននៅអស់មួយភ្លែតកាល លុះអនុណ្ណទៀងនេះស្រឡះ
 មេយាចៅព្រានទីព្រៃក៏ម្នីម្នាទៀងបរាត្រា ទៅកាន់ដើមឈើធំ ដល់
 ហើយក៏លាត់សំពត់ទំណ្លាតាតខ្ជាប់ទៀងដើមឈើ ដើម្បីយកកូន
 សេក ។

ឯមេសេក យើងចៅព្រានទៀងជិតដល់ប្រគាបឈើកាល
 ណាក៏ស្ទុះហើរមកទំមក១ ហើយនិយាយទៅថា បើត្រូវអ្នកជា
 មនុស្សអ្នកឯងខំព្យាយាមទៀងឈើនេះ ដើម្បីសាច់កូនសេក
 នឹងសាច់ខ្ញុំជាមេនេះ សេចក្តីប្រាថ្នាអ្នកនឹងសម្រេចហើយ ទើប
 សាច់កូនសេកនឹងសាច់ខ្ញុំនេះ អ្នកបរិភោគទៅក៏បានផ្អែកទើប
 ក្នុងទីថ្ងៃនេះឯង ដល់ទីថ្ងៃស្អែកខានស្អែក អ្នកនឹងឃ្លានទិញ ហេតុ

នោះចូរអ្នកកុំប្រាថ្នាសាច់សេចស៊ី១ ពេលនេះឡើយចូរអ្នកចុះ
ទៅយកកំណប់ឯទីដើងដំបូកឯណោះទិញ មានប្រយោជន៍លើស
ទីលឯសាច់សេកនេះជា១០០គុណ ។ បើអ្នកចង់បានខ្ញុំឯងហើយនាំ
អ្នកទៅកាន់ទីកំណប់នោះ ។

ឯចៅព្រានទីព្រាបានឮសេកប្រាប់ទីកំណប់ដូច្នោះក៏ច្រតអវ
ទីក្រពេកណាស់ទើបថាអើសេកបើឯងប្រាប់ទីកំណប់ អញបាន
មាសប្រាក់ដូចឯងថានេះហើយ អញទើលឯយកកូនសេកឯង មក
យើងទៅឥឡូវនេះ ថាហើយក៏ចុះចាកឈើលុះដល់ដី មេសេក
បក្សីក៏ហើរនាំផ្លូវទៅត្រង់ដំបូកអាសិរពិសពស់ទឹកដល់ហើយ
ក៏ស្រែកប្រាប់អំពីលើថា អ្នកព្រានទីព្រាននោះហើយទិវណ្ណកំ
ណប់មាសប្រាក់ តាមចិត្តអ្នកប្រាថ្នាកាយយកចុះ ។

ឯចៅព្រានចង់មានខ្លាំងក៏តាំងលូកទឹកចុះទៅក្នុងនន្ទពស់ដោ
យ ឥតពិបាកណាឯពស់ទឹកនោះ ក៏ចឹកទឹកព្រានទីព្រាមួយទំពេច
ពិសពស់នោះក៏ផ្សព្វផ្សាយកាយចៅព្រានទីព្រា ដល់ក្តីមរណកាល
នោះដើងដំបូកនោះឯង ។

ឯមេសេកយើងចៅព្រានទីព្រាដល់ក្តីមរណៈ ក៏អស់ក្តីសត្វនៃ
ខ្លួនទីថ្ងៃនេះឯង ហើយក៏ហើរនាំទៅទ្រទំ ទំគ្រប់គ្រងព្យាបាល

កូនដាច់ចម្រើនធំនាំទៅទកស៊ីតាមនិស្ស័យហោង ។

ចប់ តម្រាណាតប្បានមានអន្តរធានប្រាណ ។

ចប់ភាគ៣ តែប៉ុណ្ណោះ ។